
روحانی: 
حاشیه سازی را برای اداره کشور کنار بگذاریم

سال چهارم  شماره 760   یکشنبه  5 اردیبهشت ماه 1400   12 رمضان 1442  25  آوریل 2021  4صفحه  2000 تومان

رییس جمهور تاکید کرد: در شرایط سخت برای اداره کشور، همانطور که وضعیت قرمز است، اگر می شود حاشیه سازی هم قرمز شود. حاشیه سازی را 
لطفا کنار بگذاریم و با لسان انسانی و اخلاقی با هم حرف بزنیم تا با یاری همدیگر از این موج عبور کنیم.

به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« صبح امروز در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: بیشتر استان های 
ما در مسیر پیک این بیماری هستند و هنوز به پیک نهایی آن نرسیده اند. ۱۸ استان به طور ویژه نام برده شد که شرایط شان مساعد نیست و هفت 
استان از این استان ها، شرایط شان بدتر است.وی ادامه داد: ۱۲ استان شرایطی دارند که اگر مراقبت کنند، وضعیت بهتری خواهند داشت. سایر استان ها 
از نظر ابتلا، بستری ها و فوتی ها شرایط نگران کننده ای دارند و باید در این شرایط مراقبت کنیم.  رییس جمهوری با تاکید بر اینکه راهی نداریم در این 
هفته و هفته آینده تمام توان خود را به کار گیریم، اظهار داشت: متولیان نظارت باید نظارت خود را تشدید کنند؛ چه در مناطق قرمز و چه در مناطق 

نارنجی. از قرارگاه می خواهیم تیم های نظارت ویژه تشکیل دهند و  ...
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

مصطفی داننده
 خیلی از ما فکر می کنیم که کودک آزاران حتما آدم های 
عجیب و غریبی هســتند، مواد مصــرف می کنند، پدران 
ســنگ دلی هســتند که هیچ بویی از احساس و عاطفه 
نبرده انــد. خیلی از ما فکر می کنیــم کودک آزاری، فقط 
کتک زدن، آزار جنسی و یا به کار گرفتن کودکان است.

بله، همه موارد بالا کودک آزاری است اما متاسفانه موارد 
دیگری هم هست که ما به آنها کم توجه هستیم.

به طور مثال وقتی دوســت داریم، آرزوهایی که خودمان 
به آنها نرسیدیم را فرزندان مان محقق کنند. مثلا دوست 
داشتیم، گیتار بزنیم یا فرانسه را مثل بلبل صحبت کنیم 
اما نشــده اســت و وقتی بچه به زبان می افتد و یا دست 
راســت و چپــش را می شناســد او را راهی کلاس های 
مختلف می کنیم بدون اینکه توجــه کنیم، فرزندان مان 
باید کودکی کنند، باید بازی کنند و در جمع هم ســالان 

خود اجتماعی بودن را یاد بگیرند.
مثلا  روا نیست، پســران و دخترکان خودمان را که باید 
از زمان نوجوانی خود لذت ببرند، آنهم در عصر کرونا که 
روابط اجتماعی به پایین ترین حد خود رســیده است وارد 

بازی های سیاسی کنیم.
واقعا چه احتیاجی است دختری ۱3، ۱4 ساله را وارد بحث 
مناظره و هم کلام شــدن با زنی مثل فائزه هاشمی که 

سال هاست رخت سیاست به تن دارد، کنیم؟
کسانی که حاضر می شوند فرزندان خود را به خاطر منافع 
سیاســی، وارد بازی های انتخاباتی کنند، شاگردان خوب 
مکتب ماکیاولیسم هســتند و هدف، وسلیه را برای آنها 

توجیه می کند.
هدف تخریب فانزه هاشــمی و جریان اصلاحات اســت 
و به خاطر آن پای دختر مدرســه ای خود را به سیاســت 
باز می کنند. دختری که امتحان دارد اما مجبور اســت به 
خاطر حرف مــادر، در فیلمی که هدفش فضای مجازی 

است، شرکت کند.
به فشاری فکر کنید که این دختر بعد از انتشار این فیلم 
در جامعــه تحمل خواهد کرد. و چه انگشــت ها که او را 
نشــان خواهد داد و چه حرف ها که خواهد شــنید، آنهم 
در سنی که نمی تواند میان خوب و بد تمیز چندانی قائل 

شود.
شــاید این دختر وقتی بزرگ شــد، روزی روبروی فائزه 
هاشمی بنشــیند و از گذشته حرف بزند و بگوید که این 

روزها چقدر مثل او فکر می کند! البته شاید.
سیاست؛ دنیایی است که اخلاق در آن جای ندارد. اما در 
غرب هم ســعی می کنند کودکان را وارد این بازی نکنند 

چه برسد به کشور ما که ادعای اسلام و اخلاق دارد.
کودک آزاری، شاخ و دم ندارد. می شود گوش کودکی را 
گرفت و از او خواست علیه تیم محبوبش استقلال، شعار 
بدهد و بگوید که پرسپولیسی است و  می شود دختری را 

هم وارد دعواهای سیاسی کرد.

کودک آزاری سیاسی را چه کنیم؟ 

 کارگزاران شگفتی
 انتخابات 1400 را دقیقه 

۹0 رو می کند 

حضور در عرصه انتخابات، برایم 
بی شباهت به عرصه انجام 
تکلیف دینی و میهنی نیست

 تقابل خطرناک 
 بانکها با بازار 

سرمایه

انتقال اشیا و مواد فرهنگی از 
مؤسسه ایران شناسی بریتانیا 

به موزه ملی
برنا نوشــت: عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی اظهار کرد: من هرگز ماموریت های ملی 
را ترک نمی کنم اگر حضور در انتخابات ۱4۰۰ به 

عنوان ماموریتی ملی به من محول شود آن...

دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظــام گفت: اگر 
نگرانی من برای محاصره اقتصادی و معیشت مردم 
پس از جنگ تحمیلی نبود، شاید هیچگاه کاندیدای 

ریاست جمهوری نمی شدم. نگرانی ها بابت ...

تقابــل بانک ها با بازار ســرمایه و برخی تصمیمات 
نادرستی که سیاســتگذاران برای این بازار، بی توجه 
به شرایط کنونی بورس با وجود ۵۰ میلیون سهامدار 

اتخاذ می کنند منجر به...

 وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گفت: مجموعه اشیا و مواد فرهنگی از مؤسسه 
ایران شناسی بریتانیا در تهران، بعد از نیم قرن به 

موزه ملی ایران منتقل شد.

2

 سیاست خارجی
  بازیچه انتخابات 

نشود
یک کارشــناس مســائل بین الملل با بیان اینکه 
راســتی آزمایی رفــع تحریم یک موضوع بســیار 
پیچیده و نیازمند ارزیابی بلندمدت است، گفت: با 

وجود بدعهدی غربی ها باید...

2

چرا این جماعت با احیای برجام مخالف اند؟

3 میلیارد تومان به هر خانواده فقیر می رسد 
اگر کاسبان تحریم بگذارند!

دالان شورای نگهبان برای اصلاح طلبان بسته و برای اصولگرایان باز است
تحلیل رئیس دفتر خاتمی از انتخابات ریاست جمهوری و حضور نامزدهای جدید

 هیچ خرید و فروشی در بازار انجام نمی شود

3 پیش بینی فعالان صنفی از آینده بازار خودرو چیست؟
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چرا عده ای بــه تازگی دوباره دلواپس شــده و با 
احیای برجام مخالف اند؟ ســعی می کنم علتش را 

ساده و مستند به عدد و رقم توضیح دهم:
وقتی تحریم نباشیم، روند تجارت مان با دنیا عادی 
اســت؛ یعنی شما به عنوان یک تاجر می توانید هر 
چه را که نیاز هســت از بازار آزاد و رقابتی جهان با 

»مناسب ترین قیمت« بخرید و وارد کنید.
جعفر محمــدی در عصر ایران نوشــت: اما وقتی 
تحریم باشــیم، دیگر نمی توانید مایحتاج کشور را 
با مناســب ترین قیمت وارد کنید بلکه مجبور می 
شــوید به »ممکن ترین شــکل« وارد کنید. اینجا 
دیگر شــما نیستید که بین فروشــندگان مختلف، 
بهترین را انتخاب کنید؛ باید ببینید چه کسی حاضر 
می شود آن را به شما بفروشد. تازه آن فروشندگان 

معدود هم، تمایلی ندارند به طور علنی و رسمی به 
شما کالا بفروشند.

اینجاست که پدیده ای مطرح می شود به نام »دور 
زدن تحریم ها«. یعنی اگر تــا دیروز مثل آدمیزاد 
می رفتید و از فروشــنده ای مثــلًا در آلمان خرید 
می کردید، الان باید از فروشــندگان واسط و حتی 
خریداران واسط استفاده کنید، شرکت های صوری 
در این کشــور و آن کشــور تاسیس کنید و کالای 
مورد نیاز را بــه عنوان تاجری از لیتوانی بخرید، به 
شــرکت صوری تان در ترکیه بفروشید و از آنجا به 
امارات بفرستید و نهایتاً از طریق لنج به بندرعباس 
بیاورید.مجبورید بــه کلی آدم خارجی و داخلی باج 
بدهید و گاه ناگزیر شوید اعتماد کنید و کل سرمایه 

تان را در معرض ریسک قرار دهید. 

افزایش 17 درصدی بیماران 
بستری مبتلا به کرونا در هفته 

گذشته
 ســخنگوی وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی گفت: در هفته گذشته شاهد افزایش حدود 
۱۷ درصدی در تعداد بیماران بســتری به علت ابتلا 
بــه ویروس کرونا و افزایــش 4۸ درصدی در تعداد 

بیماران فوت شده نسبت به هفته قبل تر بودیم.
به گزارش ایرنا از وبدا، سیما سادات لاری روز شنبه 
درباره آخرین وضعیت بیماری کووید ۱۹ در کشــور 
و موارد بســتری و فوت بیان کرد: بروز موارد مثبت 
بســتری و موارد مرگ و میر ناشی از بیماری کووید 
۱۹ در کشور طی هفته گذشته نسبت به هفته قبل تر 

دارای روند افزایشی بوده است.
وی ادامه داد: میانگین بروز موارد مثبت بســتری در 
هفته گذشــته ۲۸.۲ نفر بــه ازای هر ۱۰۰ هزار نفر 
جمیت گزارش شــده و اســتان های همدان، ایلام، 
ســمنان، لرســتان و چهارمحال وبختیــاری دارای 
بیشــترین میزان بروز موارد مثبت بستری در کشور 

بوده اند.
معاون وزیر بهداشــت افزود: میانگیــن بروز موارد 
مرگ و میر ناشــی از بیماری نیز حــدود 3۲.۱ نفر 
به ازای هر یک میلیون نفر جمعیت گزارش شــده و 
استان های مرکزی، همدان، البرز، قزوین و لرستان 
دارای بالاترین میزان بروز موارد مرگ و میر ناشــی 

از بیماری در کشور بوده اند.
لاری اظهــار کــرد: از طرفــی میــزان عمــل به 
دستورالعمل های بهداشتی در کشور با وجود افزایش 
نســبت به هفته قبل تر، همچنان پاییــن و نگران 
کننده بوده و حدود ۶۱ درصد گزارش شــده است. 
استان های سیســتان و بلوچستان، کهگیلویه و بویر 
احمــد و آذربایجان غربــی دارای پایین ترین میزان 

عمل به دستورالعمل های بهداشتی هستند.

خرید و فروش خودروهای ورود 
موقت مشمول قاچاق است

معاون فنی گمرک گفت: خریــد و فروش خودروی ورود 
موقت قبل از انجام تشریفات قطعی گمرک، مشمول قانون 

قاچاق است.
بــه گزارش مهر، مهرداد جمال ارونقی معاون فنی گمرک 
ایــران در نامــه ای به ناظریــن، مدیــران کل و مدیران 
حوزه های نظارت و گمرکات اجرایی، خواستار تعیین تکلیف 

خودروهای عبور موقت شد.
در این نامه آمده است : پیرو بخشنامه های مربوط به ورود 
موقت خودروهای ســواری منتهی به بخشــنامه شماره 
۷۰۲۲۱۰ / ۹۹ / ۹۸ مــورخ ۱۹ / ۶ / ۹۹ دفتــر واردات 
گمرک ایران، مقتضی است دستور فرمائید بقید فوریت و 
بصورت مستمر نســبت به پیگیری های لازم و قانونی تا 
حصول نتیجه در خصوص خودروهای سواری گذرموقت 
وارده تحت صحابت کارنه دوپاساژ و یا پروانه ورود موقت 
اقدام لازم معمول نمایند. ضمناً هنگام پذیرش ورود موقت 
خودرو طبق مفاد تبصره ذیل بنــد ۲ ماده ۱43 آئین نامه 
اجرایی قانون امور گمرکی، ضمن احراز هویت مالک خودرو 
بصــورت حضوری، مرز خروجی، از دارنــده جواز عبور )یا 
شخصی که پروانه ورود موقت بنام ایشان صادر می شود( 
استعلام و به منظور پیگیری آتی، در جواز عبور یا اظهارنامه 
ورود موقت مربوطه درج شود. همچنین عواقب واگذاری یا 
فروش خودروی ورود موقت شــده قبل از انجام تشریفات 
قطعی گمرکی خودروی مورد نظر با رعایت کلیۀ مقررات 
مربوطه و شــمول مقررات قاچاق، به ذینفع اعلام گردد. 
شایان ذکر است حضور شخص مالک خودرو یا دارندۀ جواز 
که نام وی در جواز عبور درج گردیده است در هنگام ارائه 

درخواست تمدید مهلت تردد خودرو نیز الزامی است.
ضمنــاً با توجه به اهمیت موضوع، دســتور فرمائید آمار و 
آخرین وضعیت خودروهای ورود موقت شده و اقدام قانونی 
صورت پذیرفته در خصوص خودروهایی که در موعد مقرر 
تحویل یا از کشــور خارج نشده اند را از ابتدای سال ۱3۹۷ 
تاکنون در قالب فایل اکســل و به شرح زیر تهیه و ظرف 
حداکثر ۵ روز اداری، به این حوزۀ معاونت ارســال نمایند. 
بدیهی است در صورت عدم ارســال آمار مربوطه پس از 
مهلت تعیین شده به منزله عدم ورود موقت خودرو توسط 

آن گمرک بوده و هیچگونه توضیحی مسموع نمی باشد.
۱- خودروهایی که بدلیل عدم تمدید مهلت تردد توســط 
صاحبان کالا یا عدم تحویل خودروها، گزارش وقوع جرم 
قاچاق تنظیم و در مراجع رسیدگی کننده تحت رسیدگی و 

پیگیری است.
۲- خودروهایــی که با اخذ پروانــۀ ورود موقت یا تحت 
صحابت کارنه دوپاســاژ و یا تمدید مهلت تردد خودرو، در 

حال تردد قانونی در کشور می باشند.
3- خودروهایی که بدلیل اتمام مهلت تردد آنها و بســته 
بودن مرزهای خروجی بدلیل شرایط کرونا، در حال حاضر 
تحویل گمرک شده و برای آنها قبض انبار صادر شده است.
مسئولیت حسن اجرای این بخشنامه برعهدۀ بالاترین ردۀ 
اجرایی گمرک مربوطه و مسئولیت نظارت کامل بر اجرای 
آن برعهدۀ ناظرین محترم حوزه های نظارت بوده، بدلیل 
حساسیت و فوریت موضوع، دستور ارسال پاسخ در موعد 

مقرر مورد تأکید است.

سخنگوی ستاد ملی کرونا با اعلام اینکه ۲۵ استان 
در وضعیت بســیار بد کرونا قــرار دارند، از لغو طرح 
ترافیک تهران از فردا خبر داد و در عین حال نسبت 

به ویروس هندی کرونا نیز هشدار داد.
به گزارش ایســنا، دکتر علیرضا رئیســی در حاشیه 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، گفت: امروز مروری 
بر آخرین وضعیت بیماری در دنیا و ایران داشــتیم. 
وضعیت روند بیماری در کشــور همچنان مناســب 
نیست و روند صعودی است. اکنون ۱۸ استان کشور 
روند همچنان صعودی دارند و هفت استان هم روند 

به شدت صعودی را تجربه می کنند.
۲۵ استان در وضع بسیار بد کرونا

وی بــا بیان اینکه ۲۵ اســتان اصــلا در وضعیت 
خوبی نیستند افزود: هفت استانی که بیشترین روند  
صعودی را دارند شــامل استان های تهران، خراسان 
رضوی، خراسان شمالی، گلستان، لرستان و همدان 

است. البته ۱۸ استان دیگر هم روند صعودی دارد.
بــه گفته ســخنگوی ســتاد کرونا، در تعــدادی از 
استان ها نسبتا به نظر می رسد در حال نزدیک شدن 
به قله هستیم. استان هایی مثل مازندران، خوزستان، 
قزوین، فارس، تاحدودی اردبیل، یزد و کردســتان 
روند نســبتا ملایم تری طی می کنند. در عین حال 

تعدادی از استان ها روند نزولی را آغاز کردند.
رعایت ۶۱ درصدی پروتکل ها در کشور

وی افزود:  وضعیت رعایت پروتکل ها در سطح کشور 
آنچنان که انتظار داریم افزایش نیافته است. الان دو 

هفته است که محدودیت های قرمز و نارنجی ایجاد 
شده و تعطیلی مشاغل همه گروه ها به جز گروه یک 
در شــهرهای قرمز و گروه یک و دو در شــهرهای 
نارنجی را داشــتیم اما میــزان رعایت پروتکل ها به 
۶۱ درصد در کشــور رسیده که عدد مطلوبی نیست.

رئیســی ادامه داد: به ترتیب  ســوپرمارکت، خواربار 
فروشــی، نانوایــی، رســتوران، بانک و فروشــگاه 
زنجیره ای بدتریــن رعایت پروتکل ها را دارند که از 
گروه مشــاغل یک هستند و باید بیشترین رعایت را 

داشته باشند.
وضعیت قرمز در 3۰۱ شهر

رئیسی ادامه داد: از ۱4 فروردین تا انتهای فروردین 
نســبت به مدت مشابه در سال قبل ۵۶ درصد رشد 
تردد در جاده ها داشــتیم و این در حالی اســت که 
اکنون 3۰۱ شهر قرمز، ۹۵شــهر نارنجی، 4۵ شهر 
زرد و ۷ شــهر آبی داریم. این افزایش ترددها نوعی 

پروتکل شکنی است.
بــه گفتــه وی، میانگیــن تمکین مراکــز خرید و 
مجتمع های تجــاری از رعایت پروتکل ها و تعطیلی 
در شــهرهای قرمز و نارنجی ۸۷ درصد است. این 

میزان برای اصناف فعال در معابر ۸۰ درصد است.
ســخنگوی ســتاد ملی کرونا این رو هم اعلام کرد 
که اســتان های زنجان، کرمان و خراســان جنوبی 

بیشترین رعایت پروتکل ها را داشتند.
وی همچنیــن گفــت: در ارتباط با مناســب بودن 
تهویه در مراکز سربســته ۶4 درصد رعایت را شاهد 

هستیم. ماسک زدن در اماکن عمومی به ۶3 درصد 
رسیده است و رعایت فاصله گذاری حدود ۶۱ درصد 
گزارش می شود و رعایت در فروشگاه های زنجیره ای 
۸۱ درصد اســت که همه این اعداد و ارقام نشــان 
می دهد اگــر این اعداد زیر ۹۰ درصد باشــد خیلی 

اثربخشی ندارد و باید بهتر رعایت شود.
وی افزود: در حوزه نظارت در طی یک هفته گذشته 
۹۸ هرار تذکر و اخطار و ۵۸۰۰ پلمب  صورت گرفته 

است.
هشدار درباره ویروس هندی کرونا

وی با تاکید بر اهمیت جدی گرفتن ویروس جهش 
یافته انگلیسی در عین حال نسبت به جهش هندی 
ویــروس کرونا هشــدار داد و گفت: ویروس جهش 
یافته هندی به شدت مسری است که میزان تلفات 
بالایی دارد و گفته می شــود حتــی از ویروس های 
جهش یافته دیگر شــدیدتر است. استان هایی که در 
مرز شرقی کشور در همسایگی افغانستان و پاکستان 
قرار دارند باید مراعات کنند و توصیه شد استانداران 

تمهیدات لازم را بیندیشند.
 لغو طرح ترافیک در تهران از فردا

وی با اشــاره به ادامه دار شــدن تعطیلی ها در این 
هفته، اظهار کرد: تا پایان هفته در شــهرهای قرمز 
و نارنجی همچنان تعطیلی ادامه خواهد یافت اما بر 
اســاس ارزیابی های ما در طی دو هفته قبل چندان 
محدودیت ها رعایت نشــد و این علی رغم مدیریت 

هوشمند محدودیت ها است .

رئیسی گفت : از فردا لغو طرح ترافیک در تهران آغاز 
می شود زیرا یکی از مشکلات ما مترو و حمل و نقل 
عمومی است که می تواند عامل انتقال بیماری شود.

این موضوع شــاید تاحدودی به ما کمک کند. برای 
ادامــه لغو طرح ترافیک هــم متعاقبا تصمیم گیری 

می شود.
تکلیف برگزاری مراســم شــب های قدر و نماز عید 

فطر
معــاون وزارت بهداشــت، ادامــه داد: در ارتباط با 
مراسمات شب های قدر و نماز عید فطر مصوب شد 
تا این مراسمات در شــهرهای زرد و آبی با رعایت 
پروتکل مراســم برگزار شود. در شهرهای نارنجی و 
قرمز در فضای باز باید مراســم برگزار شــود. طول 
مدت مجاز برنامه حداکثر ۲ ساعت است. به منظور 
تسهیل رفت و آمد شــب های قدر طرح ممنوعیت 
تردد از ۹ شــب تا 3 صبح صرفا در شــب های قدر 

برداشته خواهد شد.
وی در خاتمــه گفت: امیــدوارم پروتکل ها به دقت 
رعایت شــود. اکنــون بیمارســتان ها حجم زیادی 
از بیمــاران را پذیرش می کننــد و ظرفیت تخت ها 
در حال افزایش اســت. گرچه بر اســاس تمهیدات 
تخت هــای زیادی بــرای بیماران تخلیه شــده اما 
باید هشــدار داد و ورودی بیمارستان ها را با رعایت 
پروتکل ها کاهش دهیم. امروز هم قرار شــد جلسه 
قرارگاه تشکیل شــود تا برای نظارت بر پروتکل ها 

تصمیمات جدید گرفته شود.

سخنگوی ستاد ملی کرونا اعلام کرد

 لغو طرح ترافیک در تهران

وزیر بهداشت: 

ایران گواهی حذف مالاریا می گیرد
 وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 
ســال گذشته هیچ مورد مرگ ناشی از مالاریا در کشور 
نداشتیم. جمهوری اسلامی ایران استحقاق اخذ گواهی 
حذف مالاریا را در ســال ۱4۰۱ دارد در حالی که طبق 
چشــم انداز برنامه حذف مالاریا، ایــن مهم برای افق 

۱4۰4 پیش بینی شده بود.
به گزارش ایرنا از وبدا، سعید نمکی روز شنبه در پیامی 
به مناســبت فرارسیدن ۲۵ آوریل پنجم اردیبهشت روز 
جهانی مالاریا افزود: بیش از نیم قرن است که همکاران 
تلاشــگر حوزه سلامت با ایثار و جانفشانی در دورترین 
و صعب العبورترین مناطق کشور با کمترین تجهیزات 
و امکانات رفاهــی در حال مبارزه با مالاریا بوده اند. در 
طول این سالها تعداد زیادی از همکاران نازنینمان را از 
دست داده ایم. با نهایت احترام به روح بلند این عزیزان 
درود می فرستم. پیامد مجاهدت و زحمات شبانه روزی 
ایشــان، کاهش میلیونی موارد مالاریــا در طول دهه 
های گذشــته به تعداد تقریبی هزار مورد وارده یا انتقال 

از وارده در سال گذشــته است.وزیر بهداشت ادامه داد: 
سال گذشته هیچ مورد مرگ ناشی از بیماری مالاریا در 
کشــور گزارش نشده است و این شاخص یک دستاورد 
بی نهایت ارزشمند و مهم و نتیجه برنامه ریزی مبتنی 
بر دانش و تجارب جهانی اســت.وی در این پیام افزود: 
بدون شک کسب این موفقیت ها جز در سایه بکارگیری 
تجربیات علمی و عملی همکاران ســتادی و نیروهای 
اجرایی محیطی حــوزه ســلامت، همکاریهای موثر 
درون بخشی و برون بخشــی داخلی و بین المللی در 
راستای تقویت همه جانبه نظام مراقبت بیماری، تامین 
و گســترش زیرساختهای لازم و در رأس آن همکاری 
و همراهی هموطنان شــریف و فهیم ساکن در مناطق 
مالاریا خیز کشور میسر نبود.نمکی افزود: همچنین بر 
خود می بالم، اعلان کنم از ســال ۱3۹۶ تاکنون هیچ 
موردی از  انتقال محلی مالاریا در کشور مشاهده نشده 
و زمان آن رسیده تا درخواست دریافت »گواهی حذف 
مالاریا« به ســازمان جهانی بهداشت داده شود.با توجه 

به دستاوردهای ارزشمند به دست آمده در طول سالیان 
اخیر، کشــور جمهوری اســلامی ایران استحقاق اخذ 
گواهی حذف مالاریا را در ســال ۱4۰۱ داشته و این در 
حالی است که طبق چشم انداز برنامه حذف مالاریا، این 
مهم برای افق ۱4۰4 پیش بینی شــده بود.نمکی ادامه 
داد: حذف مالاریا یکی از اهداف ۱۷ گانه توســعه پایدار 
 Sustainable Development Goals
SDGs(( بوده که می تواند باعث توســعه اقتصادی 
و افزایش جذب سرمایه گذاری در کشور شود. به تایید 
بسیاری از صاحبنظران حذف مالاریا یکی از مهمترین 
دســتاوردهای بهداشــتی پس از انقلاب شــکوهمند 
جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود.وزیر بهداشت 
افزود: دستیابی به این هدف ارزشمند به هیچ وجه دور از 
ذهن نیست. در این راستا تدوین استراتژی های نوین و 
فعالیتهای  برنامه ریزی شده هوشمند و صحیح، جهت 
بکارگیری تمامی ظرفیتهای موجود، در راه رســیدن به 
این هدف حائز اهمیت فراوان است، چرا که برداشتن گام 

های آخر برنامه حذف مالاریا در کشور بسی سخت تر 
از اقدامات موثر و ارزشمند انجام شده در سالهای گذشته 
است.نمکی در این پیام تصریح کرد: از طرفی خوب می 
دانیم چالشهای زیادی پیش روی برنامه حذف مالاریا و 
جلوگیری از بازگشت مجدد آن قرار دارد، که از مهمترین 
آنها می توان به تغییرات اقلیمی به نفع گسترش و بهبود 
شرایط حضور ناقل بیماری، تحریمهای اقتصادی علیه 
کشــورمان و محدودیت در تامین لــوازم و تجهیزات 
مناســب جهت کنترل ناقل بیماری، تبادلات جمعیتی 
فراوان با کشورهای آلوده منطقه به خصوص در جنوب 
شرق کشور، کم شــدن حساسیت پزشکان و کارکنان  
بهداشــتی – درمانی در مناطق اندمیک و غیر اندمیک 
کشور با توجه به کاهش اخیر بروز بیماری و در نتیجه آن 
تاخیر در کشف بیماران و احتمالا درمان برخی بیماران، 
بروز موارد شــدید بیماری با توجه به کاهش شــیوع، 
مقاومتهای دارویی انگل و مقاومت به برخی ســموم و 

آفت کشها در ناقل بیماری اشاره کرد.
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رییس جمهور تاکید کرد: در شرایط سخت 
برای اداره کشــور، همانطور که وضعیت 
قرمز اســت، اگر می شــود حاشیه سازی 
هم قرمز شــود. حاشیه سازی را لطفا کنار 
بگذاریم و با لسان انسانی و اخلاقی با هم 
حرف بزنیم تا با یاری همدیگر از این موج 

عبور کنیم.
بــه گــزارش خبرنــگار سیاســی ایرنا، 
والمســلمین »حســن  حجت الاســلام 
روحانی« صبح امروز در جلســه ستاد ملی 
مقابله با کرونا گفت: بیشتر استان های ما 
در مسیر پیک این بیماری هستند و هنوز 
به پیک نهایی آن نرســیده اند. ۱۸ استان 
به طور ویژه نام برده شــد که شرایط شان 
مســاعد نیســت و هفت اســتان از این 

استان ها، شرایط شان بدتر است.
وی ادامه داد: ۱۲ استان شرایطی دارند که 
اگر مراقبت کنند، وضعیت بهتری خواهند 
داشت. سایر استان ها از نظر ابتلا، بستری ها 
و فوتی ها شــرایط نگران کننده ای دارند و 

باید در این شرایط مراقبت کنیم.  
رییس جمهوری با تاکید بــر اینکه راهی 
نداریم در این هفته و هفته آینده تمام توان 
خود را به کار گیریم، اظهار داشت: متولیان 
نظارت باید نظارت خود را تشدید کنند؛ چه 
در مناطــق قرمز و چه در مناطق نارنجی. 
از قرارگاه می خواهیم تیم های نظارت ویژه 
تشکیل دهند و  نظارت را چه در اصناف و 
چه در ادارات تشدید کنند و الا نمی توانیم 

از موج چهارم خلاصی یابیم.
سرجمع رعایت پروتکل های بهداشتی زیر 

۶۰ درصد است
روحانی با بیان اینکه مردم هم باید مراقبت 
را بالا ببرند، تصریح کــرد: امروز گزارش 
داده شــد که مردم هم مراقبت نمی کنند 
و ســرجمع رعایت پروتکل های بهداشتی 
زیر ۶۰ درصد اســت در حالی که رعایت 
پروتکل ها باید بالای ۸۰ و ۹۰ درصد برسد 

تا از این موج عبور کنیم.  
وی با بیان اینکه مردم رعایت پروتکل ها 
را به عنوان وظیفه دینی، اخلاقی و انسانی 
بینند، خاطرنشان کرد: آنهایی که بهداشت 
عمومــی را با خطــر روبه رو می ســازند، 
اقدام شــان علیه بهداشت عمومی است و 
یک جرم در این زمینــه وجود دارد و قوه 

قضاییه می تواند اقدام کند.  
به گفته رییس جمهوری، آمارها و ارقام هایی 
که می گویم نگران کننده است، بر این مبنا 
است که زیرساخت های بهداشت و درمان 
ما نامحدود نیســت. نیروی انســانی هم 

توانمندی هایشان نامحدود نیست.  
روحانی با بیان اینکه باید با همه توان مان 
مراعات کنیم، ابراز داشت: البته مرز تحمل 
جامعه هم باید مدنظرمان باشــد. ســطح 
تحمل مردم هم خاص است. در این زمینه 
هم دولت و هم مردم وظایفی دارند که باید 

آنها را به پیش ببرند.  
وی با بیان اینکه دولت وظیفه دارد مایحتاج 
عمومی مردم را تامین کند، عنوان کرد: در 
هفته های گذشته دیدید وقتی برای تامین 
یکی از مایجتاج دشــواری ایجاد شده بود، 
مردم چه دشــواری برایشــان ایجاد و چه 
صف هایی ایجاد شــد. در زیرساخت های 

شهری باید دولت تلاش کند.  
رییس جمهــور افزود: شــرایط آبی و برق 
ما متفاوت اســت. مصرف برق نسبت به 
پارســال بالاتر رفته است. در خشکسالی 
هســتیم و مردم باید مراعات کنند. دولت 
می دانــد اگر یک روز آب، بــرق، تلفن و 
اینترنت نباشد، چه سختی برای مردم ایجاد 
می شود.روحانی با بیان این که تامین همه 
وســایل مربوط به بهداشت و درمان جزو 
وظایف دولت اســت، گفت: اضافه کردن 
تخت ها، اضافه کــردن تخت های ویژه و 
وارد کردن دارو و تجهیزاتی که مورد نظر 
است یا در داخل باید تولید شود و همچنین 
تامین ریــال و ارز مورد نیــاز همه  جزو 

وظایف ســنگین دولت است. متاسفانه به 
طور روشن مسائل برای مردم توضیح داده 
نمی شود و عده ای هستند که از هر فرصتی 

می خواهند سوءاستفاده کنند.
وی ادامه داد: برای این که بتوانیم از یک 
واکسن از سبد کواکس که مرجع ما هست،  
اســتفاده کنیم،  ۱۷۸ میلیــون دلار پول 
می خواهد. پــول داریم، اما جابه جایی آن 
مشکل است. این که ما می گوییم تحریم 
روی همــه زندگی مــردم تاثیر می گذارد 
بعضی ها باور نمــی کنند و خبر ندارند که 
اداره کشور چگونه است. نمی دانند که در 
این کشــور برای این که مرغ را پرورش 
دهیم و گوشــت آن در اختیــار مردم قرار 
گیرد، چــه مراحلی را طی می کند. عمدتا 
نگهداری و آب آن داخلی اســت اما تمام 
نهاده های آن مثــل کنجاله و جو و ذرت 
و بخش بزرگی از واکســن ها از خارج وارد 
می شود. حتی مرغ اجدا همه از خارج وارد 
می شود که آنها در تحریم برای ما مشکل 
ایجاد کردند.  رییس دولت تدبیر و امید با 
بیان اینکه یکی از اولویت های بزرگ دولت 
در این مقطع واکسن است، گفت: به رییس 
کل بانک مرکزی دستور دادم که اولویت 
اول برای تامین ارز واکســن است. هیچ 
اولویتی بالاتر از آن نیست و حتی در جلسه 
قبل دولت به او دستور دادم با هر مشکلی 
هســت، ۱۰۰ میلیون دلار پول آن را کنار 
بگذارد. اما برای جا به جا کردن این پول ها 

با مشکلات بزرگی مواجه هستیم.  
روحانی یادآور شد: واکسن خریداری کردیم 
و می کنیم و پول آن را هم تامین می کنیم، 
وزارت خارجه و بانــک مرکزی،   وزیرانی 
که در کمیسیون مشترک برخی کشورها 
هستند همه شبانه روز تلاش می کنند که 
اگر ۲4 ساعت یکی از این تلاش ها را روی 
کاغذ بیاوریم تا مردم ببینند که پول واکسن 
فلان کشور شرقی است یا غربی یا هر کجا 
که هست می خواهیم پرداخت کنیم و جا 
به جا کنیم واقعا تحریم یک جنایت بزرگ 

است که در تاریخ ایران رخ داده است.
 عده ای به دلیل باند بازی همه مشکلات را 

روی دوش دولت می اندازند
رییــس جمهور گفت: متاســفانه عده ای 
روی باندبازی های سیاســی برای این که 
همه مشــکلات را بدوش دولت بیندازند 
حاضر نیستند، مســاله را بفهمند. حاضر 
نیستند بفهمند برای این که واکسن وارد 
کنیــم حداقل یک و نیم میلیارد دلار پول 
می خواهیم. جا به جایــی و تامین پول و 
خرید آنها از کشــورهای مختلف آســان 
نیست. البته الان بخش خصوصی هم آزاد 
شــده که زیر نظر وزارت بهداشت واکسن 
وارد کنــد و حتــی اگر وزارت بهداشــت 
نیازهایی دارد، باز بخش خصوصی تامین 
کند این کار آســان و ساده نیست. حمل و 
نقل و جابه جایی، نظارت،  امنیت واکسن ها 

همه مطرح است.  
وی خاطرنشان کرد: واکسن از زمانی که 
ســفارش داده می شــود و تا کشور طرف 
معامله موافقت می کند تــا قرارداد آماده و 
خریداری می شود تا مقداری که می توانند 

به ما واکســن بدهند.  واکسن الان جزو 
کالاهایی نیســت که بتوانیــم هر مقدار 
بخواهیم بخریم. بنابراین این کار ساده و 
آسان نیســت و ما این کار بزرگ را داریم 

انجام می دهیم.
روحانی ادامــه داد:  متاســفانه از روز اول 
تا امروز ما گرفتــار تحریم بودیم. همین 
امــروز هم کــه داریم پول را جــا به جا 
می کنیم گرفتار تحریم هستیم. از کشوری 
می خواهیم به کشور دیگری پول جا به جا 
کنیم مشکل داریم. حتی در انتقال پول از 
عراق به سوریه چقدر دردسر داریم تا یک 

مورد جابجایی انجام شود.
رییس جمهوری در عین حال گفت: خرید 
واکســن یک اولویت است و پول واکسن 
را مــا تامین خواهیم کرد. واکســن را به 
اندازه کافی وارد می کنیم و شــرایط ما در 
واکسیناسیون حتما از اواخر ماه اردیبهشت 

شرایط بهتری خواهد بود.
 وی اضافه کــرد: از وزارت بهداشــت و 
درمــان که بار ســنگینی بــر دوش آنها 
اســت می خواهم که در بخش واکسن به 
خوبی برای مــردم توضیح دهند که چند 
دوز واکسن وارد شــده است،  کجاها این 
واکسیناسیون انجام گرفته و به چه افرادی 
تزریق شده است و همه اطلاعات لازم را 

در اختیار آنها گذاشته شود.
رییس جمهوری گفت:  دولت خود را متعهد 
می داندتا زمانی که واکسن های داخلی به 
بازار بیاید،  واکسن خارجی را وارد کند. البته 
اگر واکسن داخلی به بازار آمد و نیاز هم بود 
از واکسن خارجی نیز استفاده می کنیم. اما 
باید همه توان را برای تولید واکسن داخلی 

انجام دهیم.
وی ادامه داد:  یکی از این دســتگاه هایی 
که در تولید واکسن کرونا فعالیت می کرد 
و گله مند هم بود،   به او گفتیم مبنای دولت 
تولید هرچه ســریعتر واکسن کرونا است 
و هرچقدر ریال یا ارز نیاز داشــته باشــید 
برای تامین آن اقدام خواهد شــد و وزارت 
بهداشت،  درمان و آموزش پزشکی اقدامات 
لازم را در این باره انجام خواهد داد.روحانی 
با بیان اینکه دولــت با همه توان از تولید 
واکســن داخلی حمایت مــی کند، گفت:  
ممکن است این ویروس جزو ویروس هایی 
باشــد که ســال ها گرفتار آن باشــیم و 
نمی دانیم که این ویروس در ســال ۱4۰۰ 
تمام خواهد شد یا در سال ۱4۰۱ گرفتار آن 
هستیم یا اینکه این ویروس شبیه آنفلوانزا 
است و ســال ها ممکن است ادامه داشته 
و هر ســال نیاز به واکسن باشد. زیرا این 
ویروس، ناشناخته است و ما قدم به قدم با 

آن آشنا می شویم.
رییس جمهوری ادامــه داد: دولت ممکن 
است قصوری نیز داشــته باشد و ما خود 
را مصــون نمی دانیم ولی دولت از روز اول 
یعنی از روز پایان بهمن ســال ۹۸ که این 
ویروس برای ما آشکار و وارد کشور شده، 
همه توان خود را برای هر دارویی که نیاز 
بوده و هر امکاناتی برای بیمارستان ها لازم 

بوده توان خود را به کار گرفته است.  
وی تاکیــد کرد: تلاش عظیم و بزرگی در 

این مدت برای تولید کیت های تشخیص،   
وسایل بهداشتی، ماسک،   ونتیلاتور و تمام 
امکاناتی که برای بیمارســتان و افراد نیاز 
بوده،  صورت گرفته اســت و بخش تولید 

کشور با همه وجود پای کار بوده است.
روحانی تصریح کرد:  در این شرایط سخت 
که آب، برق، تلفن و اینترنت هست و ارز 
برای واکسن تامین می شود و واکسیناسیون 
با کمک مــردم، بخش خصوصی و همه 
بخش های تولید، انجام می شود، بهتر است 
کشــور ما که در تحریم است و هیچ وقت 
این تحریم را برای مردم توضیح ندادیم که 
این تحریم یعنی چه، کشور را با کشورهای 

دیگر مقایسه کنند.
رییس جمهوری با بیان اینکه بهتر اســت 
بر روی تک تک موارد انگشــت گذاشت 
که تحریم یعنی چه؟ اظهار داشت:  جالب 
اینجاســت که وقتی به فردی می گویید 
فلان موضوع به تحریم مربوط اســت، به 
آسمان نگاه می کند. مردم اطلاعات کافی 
در این باره ندارند و نمی دانند که تحریم چه 
مشکلاتی را ایجاد می کند و نمی دانند برای 
جابه جایی ۱۰۰ میلیون دلار از یک کشور 
به یک شرکتی که دولت از آن مواد اولیه، 
واکســن،   دارو و کالای اساسی می خرد، 
چقدر وقت صرف می شود اما سرانجام که 
منتقل می شود هم ۱۰ تا ۱۵ درصد برای 

ما گرانتر است.
وی ادامه داد:  تحریم هم مانع و سد ایجاد 
می کنند و هم در جاهایی که از مشکلات 
عبور می کنیــم هزینه را بــر ما تحمیل 
می کند. البته دولت توان خود را برای همه 
مواردی که مورد نیاز است به کار گرفته و 
همزمان برای توسعه کشور تکمیل و افتتاح 
اقدامات زیرساختی که در این مدت انجام 
گرفته،   تلاش های لازم را انجام می دهد.

رییس دولت تدبیر و امید با تاکید بر اینکه 
در کنــار تلاش های دولت،   مردم نیز باید 
هم وزن این تلاش ها به صحنه بیایند، تا از 
این ویروس عبور کنیم، گفت: تامین تخت 
بیمارستانی، دارو، واکسن و واکسیناسیون 
و امنیت واکســن برعهده دولت است، اما 
کار بزرگ برعهده مردم است و آن مراعات 

همه پروتکل های بهداشتی است.
وی ادامــه داد:  اگــر دولت همه وظایف و 
کارهایی که بر عهــده دارد انجام دهد و 
دارو، واکسن، مواد غذایی، آب،  برق و گاز 
و... را تامین کند اما مردم همراهی نکنند،   
کار پیش نخواهد رفت. حتی اگر واکســن 
به اندازه کافی وارد شــده و واکسیناسیون 
بــه مقدار کافــی نیز انجام شــود،   بدان 
معنا نیســت که خیال ما راحت شــده و 
پروتکل های بهداشــتی را کنار بگذاریم. 
باید بســیار زیاد مراقبت کرد زیرا آثار این 

واکسن ها برای ما هنوز مشخص نیست.
رییس جمهوری تاکید کرد: تزریق واکسن 
یک ضرورت و باید این کار انجام بگیرد و 
ما هم نسبت به همه مردم این تکلیف را 
داریم و برای همه مردم به صورت رایگان 
واکسن انجام خواهد شد،   البته اگر واکسن 
را بخــش  خصوصی هم وارد کند،   دولت 
نســبت به همه مردم متعهد اســت و به 
صورت رایگان انشاالله واکسیناسیون انجام 
خواهد گرفت.روحانــی در بخش دیگری 
از ســخنانش با بیان اینکــه مردم باید در 
مراعات پروتکل ها کنار دولت بیایند، اظهار 
داشت: از این مهمتر، آن است فردی که به 
این ویروس مبتلا شــده، چگونه این ابتلا 
رو سریعا بفهمیم. یک نفر تست داد، چند 
ساعت بعد می فهمیم که این ابتلا مثبت 
بوده است یا غیرمثبت؟ ساعات را باید کم 
کنیم. من نمی دانم این موضوع 4۸ ساعت 
طول می کشد یا ۷۲ ساعت؟ هر چقدر طول 

می کشد این زمان باید کوتاه شود.  
وی با بیان اینکــه ابتلای فرد به ویروس 
کرونــا را باید به فرد مبتــلا، محل کار و 
خانواده اش اطــلاع داد، تصریح کرد: من 

چندین بار این مســئله را در ســتاد کرونا 
مطرح کرده ام و دیگر خسته شده ام. هنوز 
هم این کار انجام نمی شود یعنی فرد تست 
می دهد، به زور به خودش بعد از ۷۲ ساعت 
می گویند، تســتت مثبت بوده است اما باز 
هم ایــن موضوع را به خانــواده  و محل 

کارش اطلاع نمی دهند.  
بــه گفتــه رییس جمهــوری، یکــی از 
نظارت هایــی که باید به صــورت جدی 
انجام شود، همین مسئله است. بعضی ها 
که تست شــان مثبت بــوده، این موضوع 
را به اداره و خانواده شــان و دوستان شان 
نمی گویند. حداقل اینکه هر کس تستش 
مثبت اســت، باید به خود او، سرپرســت 
خانواده و محــل کارش بلافاصله اطلاع 

داده شود.  
روحانی با تاکید بر لزوم کوتاه شدن زمان 
تســت و مشــخص شــدن ابتلای افراد 
به ویــروس کرونا خاطرنشــان کرد: فرد 
تســت می دهد ولی به قرنطینه نمی رود 
بلکه بــه اداره و جمع خانواده می رود. تازه 
بعد از 4۸ ســاعت اطلاع داده می شود که 
تســتش مثبت و در تمام این 4۸ ساعت، 
او اطرافیانش را آلوده کرده است. سرعت 
عمل یکی از ضرورت هایی است که باید 

انجام شود.  
وی با اشــاره به عدم رعایت پروتکل های 
بهداشــتی از ســوی برخی مبتلایان به 
بیماری کووید ۱۹ ابراز داشــت: متاسفانه 
افرادی که تست شــان مثبت می شــوند، 
عده ای مراعــات در قرنطینــه را رعایت 
نمی کنند و به خیابان و فروشگاه می روند. 
برخورد با این افراد از ضرورت ها است. باید 
به آنها برخورد شــدید شود چون این افراد 

کل جامعه را آلوده می کنند.  
رییس جمهوری اضافه کرد: امروز با مسئله 
جدیدی مواجه هستیم که در جلسه ستاد 
هم بحث شــد. تا اواخر ســال ۹۹ گرفتار 
ویروس ووهان بودیم. از اواخر ۹۹ گرفتار 
ویروس جدیدی شــدیم به نــام کرونای 
انگلیسی که نوع جهش یافته همان ویروس 
ووهان اســت. این ویروس از یک استان 
شــروع شــد و بعدش تمام کشور گرفتار 

شدند.  
روحانی بــا بیان اینکه امــروز یک خطر 
دیگر در پیش روی ماســت و آن، ویروس 
هندی است، عنوان کرد: ویروس هندی از 
ویروس انگلیسی، برزیلی، آفریقای جنوبی 
و... بدتر است. اگر این ویروس دومرتبه وارد 
کشور شود، ما مشکل بزرگ پیدا می کنیم. 
از اســتاندارهای خراسان رضوی، خراسان 
جنوبی و سیســتان و بلوچســتان و حتی 
استان های جنوبی مانند کرمان و هرمزگان 
می خواهم مراعــات کنند و بدانند تکلیف 
بزرگی برعهده شان است که این ویروس 

خطرناک وارد کشور نشود.  
وی ادامه داد: نیروهای مســلح، مرزبانی، 
استانداری ها، هلال احمر، وزارت بهداشت، 
وزارت راه و همه دســتگاه ها امروز بعد از 
ظهر قرارگاه در این زمینه تشــکیل جلسه 
می دهد و چارچوبی برای همه دستگاه ها 
تصویب می شود. ان شاالله نیروهای مسلح 
هم کمک کنند تا مــردم دچار گرفتاری 
مجدد نشــوند. همه تلاش ما این است از 
موج چهارم سریع تر عبور کنیم و مقداری 
آرامش هم بــرای کادر درمان و هم برای 

مردم به وجود آید.  
رییس جمهور با بیان اینکه در شرایط سخت 
برای اداره کشــور، همانطور که وضعیت 
قرمز است، اگر می شود حاشیه سازی هم 
قرمز شود، یادآور شد: حاشیه سازی را لطفا 
کنار بگذاریم و با لسان انسانی و اخلاقی با 
هم حرف بزنیم و با یاری همدیگر از این 
موج عبور کنیم. مردم مطمئن باشند دولت 
برای ســاخت واکسن داخلی و وارد کردن 
واکسن خارجی همه توان و اولویت خود را 

به کار گرفته و خواهد گرفت.

سیاست خارجی بازیچه 
انتخابات نشود

یــک کارشــناس مســائل بین الملل با بیــان اینکه 
راســتی آزمایی رفع تحریم یک موضوع بسیار پیچیده 
و نیازمنــد ارزیابی بلندمدت اســت، گفــت: با وجود 
بدعهدی غربی هــا باید یک مکانیزم ماشــه داخلی 

طراحی کنیم.
ســید رضا صدرالحسینی کارشــناس مسائل سیاسی 
در گفتگــو با خبرنگار مهر، با تاکید بر لزوم بررســی 
دقیق راســتی آزمایی های مرتبط با رفع تحریم، گفت: 
راســتایی آزمایی برای رفع تحریم یک موضوع بسیار 
پیچیده است و با توجه به بسط تحریم ها در حوزه های 
فراوان از جمله تجاری، اقتصــادی، نفتی، گمرکات، 
لازم است حداقل بین ســه تا شش ماه، رفع تحریم 

این حوزه ها مورد ارزیابی دقیق قرار بگیرد.
وی افــزود: یکــی دیگــر از موضوعــات مهــم در 
راســتی آزمایی لغو تحریم ها، بحث بازگشــت مجدد 
تحریم ها پس از گذشت چند ســال یا حتی چند ماه 
آینده اســت که این نیازمند بررسی است و در شرایط 

فعلی در این خصوص بحث نخواهیم کرد.
این تحلیلگر مســائل سیاســی در پاسخ به سوالی در 
خصوص احتمال فعال ســازی مکانیسم ماشه توسط 
آمریکا پس از بازگشــت به برجــام، گفت: با توجه به 
تجربه بدعهدی غربی ها که ما در این ســال ها شاهد 
آن بودیم، اگر قرار بر باقی ماندن مکانیســم ماشه در 

برجام باشد باید حساسیت های لازم را به خرج داد.
صدرالحســینی تاکید کرد: پیشنهاد می کنم جمهوری 
اســلامی ایران به موازات مکانیســم ماشه، فرایندی 
مشابه را برای بازگشت شــرایط به ماقبل برجام، در 
صورت خروج مجدد آمریکا یا فعال ســازی مکانیسم 
ماشه در داخل کشور تهیه کند. در این صورت پس از 
تصویب نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی، 
دســت دولت ها برای تضمین منافع ملی کشــور باز 

خواهد بود.
وی بــا اشــاره بــه فرارســیدن ایــام انتخابــات 
ریاست جمهوری، نســبت به سوءاستفاده جریان های 
مختلف سیاسی از منافع ملی در حوزه سیاست خارجی 
هشــدار داد و گفت: مقام معظم رهبری به نمایندگی 
از تمام ملت پرچمدار شــعار رفع تحریم هستند از این 
رو هیچکس نمی تواند شــعار رفع تحریم را برای نفع 
سیاسی خود به کار ببرد. بنابراین موضوعات سیاست 
خارجی که مســتقیم به امنیت ملی مرتبط اســت به 
هیچ عنــوان نباید بازیچه گروه ها و احزاب سیاســی 

قرار گیرد.
این کارشــناس مسائل سیاست خارجی گفت: یکی از 
دغدغه های جریان های سیاسی در داخل تامین منافع 
ملی از طریق سیاســت خارجی اســت. اما متاسفانه 
در دوره هــای اخیر این مســئله کمتر مــورد توجه 
بوده و بعضی از جریان های سیاســی صرفاً به دنبال 
سوءاستفاده از احساسات بیگانه ستیزی ایرانیان بودند 
و با بی توجهی به شــعارهای اساسی انقلاب اسلامی 
به دنبال کســب آراء خود بودند. خوشبختانه با وجود 
آگاهی و بصیرت مردم این موضوع در انتخابات پیش 

رو اتفاق نخواهد افتاد.

سپاه به عنوان یک قدرت 
بین المللی در دل دشمنان 

هراس انداخته است
رئیس ســازمان عقیدتــی سیاســی وزارت دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: باید با تمام قوا برای 

مقابله با انواع تهدیدات دشمنان آمادگی پیدا کرد.
به گــزارش خبرگــزاری مهــر، همزمــان با دوم 
اردیبهشــت ماه ســالروز تأسیس ســپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی حجت الاســلام ســید ضیاءالدین 
آقاجانپور رئیس ســازمان عقیدتی سیاســی وزارت 
دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح با حجت الاسلام 
عبدالله حاجــی صادقی نماینده ولی فقیه در ســپاه 
دیدار کرد.رئیس ســازمان عقیدتی سیاســی وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح حجت الاسلام سید 
ضیاء الدین آقاجانپور به مناسبت دوم اردیبهشت ماه 
ســالروز تأسیس ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
ضمن حضــور در دفتر نماینده ولی فقیه در ســپاه، 
سالروز تاسیس سپاه پاســداران را تبریک و تصریح 
کرد: تشکیل ســپاه پاسداران در کنار فرمان تشکیل 
ارتــش مکتبی در فاصله کوتــاه، بیانگر این واقعیت 
بود که امام )ره( پیش بینی می کردند که سردمداران 
نظام سلطه دست از ســر ملت ایران بر نمی دارند و 
باید با تمام قوا برای مقابلــه با انواع تهدیدات آنان 
آمادگی پیدا کرد.رئیس ســازمان عقیدتی سیاســی 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با بیان اینکه 
آمادگی های نظامی و معنوی و برادری ارتش و سپاه 
به عنوان دو بازوی قدرتمند نظام اســلامی اســت، 
افزود: این توانمندی ها موجب شد ملت ایران بتواند 
با اقتدار با انواع تهدیدات دشمن در حوزه های جنگ 
ســخت و نرم مقابله نماید و امروز به عنوان قدرت  
منطقه ای از محرومان و مستضعفان و خط مقاومت 
حمایت و پشــتیبانی نماید و خواب راحت را از چشم 
ظالمان و مســتکبران برباید.رئیس سازمان عقیدتی 
سیاسی وزارت دفاع در تشریح عملکرد چهار دهه پر 
افتخار سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تصریح کرد : 
حفظ و حراست از حدود و ثغور ایران اسلامی، آرمان 
های والای نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران، 
خدمات ارزنده و شایسته در حوزه آبادانی و پیشرفت 
ایران اسلامی، پیشرفت های علمی و فناورانه سپاه و 
حفــظ و ارتقاء امنیت ملی نمونه های بارزی از نقش 
آفرینی این نهاد انقلابی در ســپهر ایران اســلامی 

است.

مرعشی: کارگزاران شگفتی 
انتخابات 1400 را دقیقه ۹0 

رو می کند 
برنا نوشــت: عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران 
ســازندگی اظهار کرد: من هرگز ماموریت های ملی را 
ترک نمی کنم اگر حضور در انتخابات ۱4۰۰ به عنوان 
ماموریتی ملی به من محول شود آن را انجام می دهم.

حسین مرعشی، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی، در رابطه با اتفاقات اخیر در جبهه اصلاحات 
و عدم حضور سیدحســن خمینی در ۱4۰۰ به عنوان 
کاندیــدای ایــن جریان گفت: نه حســن آقــا برای 
کاندیداتوری اعلام آمادگی کرده بود و نه ما از ایشــان 
دعوتی داشتیم، عده ای از دوستان به ایشان علاقمندند 
و اصلاح طلبان مایل به ورود ایشان به صحنه بودند ولی 
قبل از اینکه این مساله در جبهه اصلاحات پیگیری شود 
با رهنمود رهبری، ایشان انصراف دادند و مساله اثری بر 

روند کاری جبهه اصلاحات نداشت.
او افزود: اصلاحات کاندیــدا متعددی دارد که از هفته 
آینده بحث و بررســی در مورد آنها در جبهه اصلاحات 
شروع می شــود و نهایتا با یک کاندیدا وارد انتخابات 

می شویم.
مرعشی در رابطه با پیش بینی فضای انتخابات ۱4۰۰ با 
توجه به جو امروز جامعه تصریح کرد: مردم تحت تاثیر 
عوامل متعددی نسبت به انتخابات کمی دلسرد هستند 
و این مشــکل اصلاح طلبان نیست بلکه مشکل کل 
نظام جمهوری اسلامی است و اصلاح طلبان به سهم 
خود تلاش می کنند تا فضــای ناامیدی و یاس را به 
امید تبدیل کنندو این فقط مشکل ما نیست و مشکل 
کل کشور است که تحت تاثیر عوامل متعددی که در 
جای خود قابل بحث است از جمله فشارهای اقتصادی 
سنگین سه ســال اخیر و مجموعه مسائل، مردم را در 
رای خود دچار تردید کرده اســت و همه سیاســیون و 
شخصیت ها و دســت اندرکاران امر سیاست در ایران 
بایــد کمک کنند تا مردم، متوجه اهمیت نقش خود در 
انتخابات باشــند و ما هم به سهم خود تلاش خواهیم 

کرد.
عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران با بیان اینکه 
برخی با تصور کاندیداتوری ظریف به او حمله می کنند 
تاکید کرد: ظریف در فضای سیاســی ایران طرفدارانی 
جدی دارد و آمدن به تصمیم خودش اســت. حمله به 
ظریف و چنین شخصیت هایی چیز جدیدی نیست ما 
در شرایط سیاسی هستیم که شاهد یک تکامل یافتگی 
و رشد سیاسی نیستیم. اینکه کشور و یا جمعیت هایی 
باشند که از لحاظ سیاسی رشد نکرده باشند و به جای 
اعــلام برنامه های خود به دیگــران حمله کنند چیز 

جدیدی نیست و این عقب ماندگی سیاسی است.
او در پاسخ به اینکه آیا در انتخابات ۱4۰۰ اعلام حضور 
می کنید یا خیر، گفت: من هم با عظمت ایران آشــنا 
هستم و هم پیچیدگی های نظام سیاسی ایران را می 
شناسم و هم ضعف های خودم را می شناسم و از این رو 
به عرصه ورود نمی کنم. اما هرگز ماموریت های ملی را 
ترک نمی کنم اگر این وظیفه به عنوان ماموریتی ملی 

به من محول شود آن را انجام می دهم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یاداور شد: ما برای حضور 
مردم در انتخابات و پای صندوق های رای کارهایی را 
که نباید می کردیم کرده ایم و بسیار دیر هنگام است 
اگر الان بخواهیم کاری کنیم. زمان را از دست داده ایم 
و امروز باید به مشارکتی کم تن بدهیم درحالیکه 4 سال 
وقت داشتیم و باید با مردم به درستی رفتار می کردیم، 
باید با مردم همراهی و همدردی می کردیم و نکردیم. 
انتخابات شبیه شب امتحان اســت اگر دانش آموزی 
در طول سال درســش را خوب نخوانده است در شب 

امتحان نمی تواند همه کتاب را بخواند و موفق شود.
او در رابطه با کاندیداتوری مصطفی تاجزاده از ســوی 
جریان اصلاحات افزود: هر کسی حق دارد کاندیدا شود 
و اگر کســی می خواهد کاندیدا جبهه اصلاحات ایران 
باشــد باید برنامه خط مشی و اصول جبهه اصلاحات 

را بپذیرد.
 مرعشــی در پایان در رابطه با تصمیمات اخیر حزب 
کارگزاران برای حضور در انتخابات گفت: امروز ما با 4 
کاندیدا پیشنهاد خود را به جبهه اصلاحات ارائه می کنیم 
و اسامی را در دقیقه ۹۰ رو می کنیم چون شاید در زمان 
ثبت نام، یکی از دوســتان ما ثبت نام کند و از شگفتی 
های انتخابات باشــد اما در نهایت افرادی که به دولت 
انقلابی پز و شعار می دهند باید این را بدانند که دولت 

جمهوری اسلامی باید  دولتی باشد که مردم بپسندند.

مجلس بر مذاکرات وین 
نظارت می کند

عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی 
مأموریت یافته اســت که در این مــدت بر روند 

مذاکرات وین نظارت دقیق و جدی داشته باشد.
علی کریمــی فیروزجایی در گفتگو بــا خبرنگار 
مهــر، با اشــاره به اظهــارات اخیــر نایب رئیس 
مجلس مبنی بر اینکه برخــلاف ادعای عراقچی 
در کمیســیون امنیت ملی مجلس، آمریکایی ها در 
هتل محل مذاکرات حضور داشــتند، گفت: رهبر 
معظم انقلاب مسیر مذاکرات را تعیین فرموده اند و 
بر این اســاس، تیم مذاکره کننده ما حق ندارند که 
به صورت مستقیم یا غیرمســتقیم با آمریکایی ها 
وارد مذاکره شــوند.وی بیان کرد: اگر محرز شود 
که تیم مذاکره کننده ما با آمریکایی ها وارد مذاکره 
شــده اند، این اقدام نقض فرمایشــات مقام معظم 
رهبری و سیاســت های قطعی نظام است و حتماً 
مجلس شورای اســلامی به این مسئله ورود و با 

آنان برخورد خواهد کرد.

اخباراخبار

روحانی: حاشیه سازی را برای اداره کشور کنار بگذاریم
در ستاد ملی مقابله با کرونا مطرح شد؛

 واکسیناسیون 
همگانی، عادلانه و با 
شتاب بیشتری باید 
انجام شود

انهدام یک تیم 
تروریستی در 
سیستان و بلوچستان

معاون اول رئیس جمهور گفت: واکسیناسیون همگانی و رایگان اقتضای عدالت در 
ســلامت و مطالبه به حق مردم اســت، این امر باید با شتاب بیشتری درچارچوب 

اولویت های تعیین شده و به شکل عادلانه انجام شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در صفحه 
شــخصی خود در توئیتر نوشت: »واکسیناسیون همگانی و رایگان اقتضای عدالت 
در ســلامت و مطالبه به حق مردم است. این امر باید باشتاب بیشتری در چارچوب 

اولویت های تعیین شده و به شکل عادلانه و شفاف انجام شود.«

قرارگاه قدس نیروی زمینی ســپاه از انهدام یک تیم تروریســتی در سیســتان و 
بلوچستان خبر داد.به گزارش ایسنا به نقل از سپاه نیوز، روابط عمومی قرارگاه قدس 
نیروی زمینی ســپاه اعلام کرد: رزمندگان قرار گاه قدس با انجام عملیات رصد و 
رهگیری اطلاعاتی دقیق یک تیم تروریستی وابسته به استکبار جهانی که چندی 
قبل برای انجام اقدامات خرابکارانه و تروریستی وارد منطقه شده بودند را شناسایی و 
سحرگاه روز) شنبه( طی یک عملیات موفق آنان را در یکی از مناطق مرزی استان 

سیستان و بلوچستان در کمین خود گرفتار و منهدم کردند.

محسن رضایی:

حضور در عرصه انتخابات، برایم بی شباهت به عرصه انجام تکلیف دینی و میهنی نیست
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اگر نگرانی 
من بــرای محاصره اقتصادی و معیشــت مردم پس از 
جنگ تحمیلی نبود، شــاید هیچگاه کاندیدای ریاست 
جمهوری نمی شــدم. نگرانی ها بابت معیشت مردم و 
اوضاع اقتصادی کشور نه تنها کاهش پیدا نکرده، بلکه 

به شدت افزایش پیدا کرده است.
به گزارش ایســنا، محسن رضایی در نشست ستاد جهاد 
توانمندسازی محرومین،  گفت: باید از فرصت های این 
ماه برای طلب غفران و رحمت الهی اســتفاده کنیم. از 
زحمات عزیزانمان در ستاد جهاد توانمندسازی محرومین 
صمیمانه تشکر می کنم. نتایج تلاش ها و خدمات شما 
نیکوکاران را محرومین جامعه لمس می کنند و خداوند 
پاداش این احسان شما را در ماه ضیافت الهی، دوچندان 
می کند. هر کس می خواهد به خدا برسد، باید از مسیر 

خدمــت به مردم و محرومان، حرکت کند. ان شــاء الله 
بتوانیــم قلب امام زمــان )عج( و رهبــر عزیزمان را با 

فعالیت های جهادی شاد کنیم.
رضایی با اشــاره به این نکته که دموکراسی موجود که 
در ایران هست فاصله زیادی با مردمسالاری دینی دارد، 
افزود: هیچ دینی به اندازه اسلام، طریقت رسیدن به خدا 
را از مســیر یاری رساندن به مردم مورد تاکید قرار نداده 
است. متاســفانه این طریقت ِ کمک به مردم در کشور 
مــا، به انتخابات، آن هم فقط اعلام نظر در روز انتخابات 
منحصراً از طریق صندوق رأی محدود شده است. آیا اگر 
۵۱ درصــد به فرد و اندیشــه ای رأی بدهند، 4۹ درصد 
دیگر نقشــی در اداره جامعه ندارند؟ نباید این طور باشد. 
آن 4۹ درصــد هم بخش مهمی از جامعه ما هســتند و 
حق دارند در دولت، نماینده داشــته باشند.رضایی گفت: 

ما در این ستاد توانمندسازی محرومین، اساس کمک به 
مردم را در توانمندسازی قرار داده ایم. بزرگترین جهاد در 
کشور ما، توانمندسازی مردم است. خداوند متعال به هیچ 
انسانی ظلم نکرده است و گنج درونی و توانایی محرومین 
و معلولین را باید کشف کرد. خداوند اجر کسانی را که به 
توانمند کردن مردم کمک مــی کنند، در آن دنیا و این 

دنیا خواهد داد. 
رضایی در پاسخ به پرسش یکی از حاضران درباره حضور 
احتمالی وی در رقابتهای انتخابات ریاســت جمهوری 
۱4۰۰ گفت: حضور در عرصــه انتخابات، برای من بی 
شــباهت به عرصه انجام تکلیف دینی و میهنی نیست. 
حرکت های انتخاباتی اگر با انگیزه مادی و ریاست طلبی 
باشــد، یک مهلکه و پرتگاه است. اگر نگرانی من برای 
محاصره اقتصادی و معیشت مردم پس از جنگ تحمیلی 

نبود، شاید هیچگاه کاندیدای ریاست جمهوری نمی شدم. 
نگرانی ها بابت معیشت مردم و اوضاع اقتصادی کشور 
نه تنها کاهش پیدا نکرده، بلکه به شــدت افزایش پیدا 
کرده است. برای حفظ معیشت مردم و حیثیت جمهوری 
اسلامی، نیازمند تشکیل دولت قوی و کارآمد هستیم و 
انگیزه ام برای ورود به عرصه سیاست، این بوده که حق 
مردم به مردم برســد و کسی به حق مردم دست درازی 
نکند. رضایی افــزود: معتقدم همه باید در جهت تقویت 
جامعــه در برابر تحریم های اقتصــادی و خنثی کردن 
فشارهای ناشــی از تحریمها تلاش کنیم به نحوی که 
اوضاع به نفع مردم تغییر کند. اگر به این مســاله توجه 
نکنیــم و یک دولــت کارآمد، قوی، مســئولیت پذیر و 
پاســخگو در ســال جاری بوجود نیاید، در سالهای آتی، 

اعتبار پول ملی ما کاهش شدید پیدا خواهد کرد. 



3 اقتصاد

یکشنبه 5 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 760

سخنگوی سازمان هواپیمایی:

پرواز به هند و پاکستان 
ممنوع شد

 سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری گفت: تمام 
پروازهای ایران به کشــورهای هند و پاکســتان و 

برعکس از ساعت ۲4 امشب ممنوع می شود.
»محمدحســن ذیبخش« روز شــنبه به خبرنگار 
اقتصــادی ایرنا گفــت: براســاس تصمیم وزارت 
بهداشــت در خصــوص پروتکل هــای مراقبــت 
بهداشتی مرزی در مسافرت های هوایی و همچنین 
شناسایی ویروس جهش یافته در هند و پاکستان، 
پروازها به/ از دو کشــور هند و پاکستان از ساعت 

۲4 امشب ممنوع می شود.
وی گفت: پرواز برنامــه ای بین ایران و هند وجود 
ندارد و  اکنون پروازها محدود و به صورت موردی 
انجام می شود، با این حال پذیرش مسافر کانکشن 

از کشورهای مذکور نیز ممنوع خواهد بود.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری در ادامه با 
اعلام اینکه اکنون محدودیت پروازی به 4۱کشور 
وجــود دارد، تصریح کرد: پــرواز از مبدأ و مقصد 
کشــورهایی که در لیست شــرایط ویژه قرار دارند 
ممنوع بوده و کشورهایی که در لیست کشورهای 
پرخطــر قرار دارند ملزم به انجام تســت مجدد در 

ایران هستند.
به گزارش ایرنا، عدم منع تردد مستلزم ارائه تست 
PCR منفی با اعتبار ۹۶ ســاعته در مبدا و انجام 
تســت مجدد پس از ورود به کشور برای مسافران 
بالای ۸ ســال در کشورهای پر خطر است و تردد 
در سایر کشورها با الزام ارائه تست PCR منفی 
با اعتبار ۹۶ ســاعته در مبدا و انجام مراقبت های 
ســندرومیک پس از ورود به کشور و انجام تست 

مجدد در صورت نیاز بلامانع است.
هم چنین ارائه تست PCR فقط در آزمایشگاه های 
مورد تأیید وزارت امورخارجه ایران در کشــورهای 

مبدأ دارای اعتبار است.

قاچاق جوجه یکروزه اندک 
است

ســخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق گفت: حدود ۱۲۰ 
میلیون جوجه ریزی ماهانه در کشــور انجام می شود 
که بازرسی های ما از مرز نشان می دهد که شاید یک 

میلیون جوجه توسط کولبران قاچاق شود.
حسن نیری در گفت و گو با خبرنگار مهر با بیان اینکه در 
هر حوزه ای باید از میزان نیاز، تولید و عرضه اطلاعات 
شفافی داشته باشیم، اظهار داشــت: در ستاد مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز برای پیشــگیری از موضوع قاچاق 
باید این حداقل اطلاعات و برآوردهای دســتگاه های 
تخصصی را داشته باشیم که متأسفانه در برخی از موارد 
این اطلاعات از سوی دســتگاه های ذیربط همچون 
جهاد کشاورزی در اختیار ما قرار نگرفت. یکی از دلایل 
عدم ارائه اطلاعات، این بود که وزارت جهاد کشاورزی 
اطلاعــات خاصی در این رابطه ندارد که بخواهد آن را 

در اختیار ما قرار دهد.
وی با اشاره اینکه اردیبهشت سال ۹۹ نامه ای به معاونت 
امور دامی وزارت جهاد کشاورزی زدیم و موضوع تخم 
مرغ را پیگیری کردیم، افزود: وقتی پیش بینی می شود 
کــه احتمال قاچــاق وجود دارد باید بــرای آن بخش 
تدبیری اندیشــیده شود از این رو به وزارت جهاد اعلام 
کردیم اگر می خواهید، می توانیم تبصره 4 ماده ۱۸ قانون 
مبارزه با قاچاق را برای حــوزه تخم مرغ اجرا کنیم تا 
حمل و نقل تخم مرغ با ضابطه و آئین نامه باشــد؛ اما 

هنوز هیچ خبری به ما نداده اند.
وی ادامه داد: حتی وزارت صمت به وزارت جهاد اعلام 
کرد که برای رهگیری تخم مرغ ها باید اطلاعات تولید 
و فروش و ... را داشــته باشــیم اما در این بخش هم 

خبری نشد.
نیــری با بیان اینکــه اصلاح فرایندهــای اقتصادی، 
پیشــگیری از قاچاق را تســهیل می کنــد، گفت: ۱4 
فروردین امســال وزیر جهاد مکاتبه ای با ستاد مبنی بر 
احتمال قاچاق هدفمنــد تخم مرغ نطفه دار انجام داد؛ 
3 روز بعد ســتاد مکاتبه ای با معاونت امور دامی وزارت 
جهاد انجام داد تا اطلاعات مربوط به ممنوعیت، وجود 
و عدم وجود سامانه برای جا به جایی کالاها و به طور 
کلی تمامی اطلاعات مربوط به این بخش را به ما اعلام 
کننــد؛ اما در هر صــورت وزارت جهاد کارهایش را به 
درستی انجام نداد. وقتی قرار بر تحویل هزار جوجه است 
و در نهایت به مرغدار ۶۰۰ جوجه می رسد، وزارت جهاد 
و ناظر این حوزه نباید پیگیری کند که این 4۰۰ جوجه 

در حمل و نقل به کجا رفته است؟
وی افزود: حــدود ۱۲۰ میلیون جوجه ریزی ماهانه در 
کشور انجام می شــود که بازرسی های ما از مرز نشان 
می دهد که شــاید یک میلیون جوجه توسط کولبران 
قاچاق شــود زیرا به صورت کانتینری نمی توان جوجه 

را قاچاق کرد.
نیــری گفت: ارز ترجیحی یکی از عوامل اصلی قاچاق 

است.
به گزارش خبرنگار مهر، وزیر جهادکشاورزی اخیراً علت 
گرانــی جوجه یکروزه را قاچاق آن به خارج از کشــور 
اعلام کرده بــود؛ اما مدیرکل هماهنگی امور مقابله و 
رصد جریان مالی قاچاق ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز هفته گذشته در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه 
مســئولان درباره قاچاق جوجه آدرس غلط می دهند، 
گفــت: گرانی مرغ بدلیل احتکار مرغ منجمد توســط 

واسطه هاست و ربطی به قاچاق جوجه یکروزه ندارد.
وزیر جهادکشــاورزی هم اواخر هفته گذشته از موضع 
اولیه خود عقب نشینی و اعلام کرد میزان قاچاق خیلی 

بالا نبود.

تقابل خطرناک بانکها با بازار 
سرمایه

تقابل بانک ها با بازار سرمایه و برخی تصمیمات نادرستی 
که سیاستگذاران برای این بازار، بی توجه به شرایط کنونی 
بورس با وجود ۵۰ میلیون سهامدار اتخاذ می کنند منجر 

به ضرر بیشتر سهامداران خواهد شد.
بــه گزارش خبرنــگار مهر، بورس و بانــک این روزها 
آنقدر به هم عجین شــده اند که گویی جدایی برای آن 
خیلی نمی توان متصور بود. بانکی ها در بورس هستند و 
بورسی ها حســاب های خود را در بانک جابجا می کنند؛ 
تأمین مالی ها از بانک به ســمت بورس در حال هدایت 
اســت و نرخ سود سپرده های بانکی به صورت مستقیم 
بر بورس اثر می گذارد. البته این را شــاید بتوان خاصیت 

اقتصاد دانست.
واقعیت آن است که درهم تنیدگی نهادهای اقتصادی در 
همه جای جهان، یک اصل انکارناپذیر است و دولت ها 
تلاش می کنند با حفظ و تقویت اتحاد مجموعه های پولی 
و سرمایه گذاری به ســمت توسعه پایدار حرکت کنند. 
ایران هم اگرچه در این مسیر گام برداشته اما به هر حال 
هنوز هم کاستی هایی را در این راه تجربه می کند؛ اگرچه 
امسال با سخنان نوروزی مقام معظم رهبری، کار به نحو 

دیگری مورد تاکید قرار گرفته است.
در واقع، امنیت اقتصادی در ســال های اخیر از ســوی 
مقام معظم رهبری به عنوان یک رکن ثبات حاکمیت، 
یادآوری شــده و هر گونه تخطی از آن می تواند تبعات 
جبران ناپذیری را به همراه داشــته باشد؛ تمام اینها در 
شرایطی است که اکنون، تقابل آشکار نظام بانکی با بازار 
ســرمایه به نقطه خطرناک خود نزدیک شده و اتفاقات 
تجربه شده ای را به خاطر می آورد که تکرار آن در کشور، 

به طور قطع بسیار تلخ و جبران ناپذیر خواهد بود.
اکنون، اصرار برخی مســئولان نظام بانکی برای تزریق 
نقدینگــی به بنگاه های ورشکســته و تخصیص ارز به 
برخی افراد از یک ســو و بی اعتنایی به بازار سرمایه، با 
اصل یکپارچگی اقتصادی در تعارض آشــکار است؛ به 
همین خاطر است که راه غلط سیستم بانکی برای القای 
ناکارآمدی بازار سرمایه و به وحشت انداختن سهامداران 
خرد اکنون از برنامه های ویژه ای است که در دستور کار 

برخی نهادهای ناظر بر عملکرد بانک ها قرار دارد.
در این میان، مرور آنچه که در دو دهه اخیر در بازارهای 
مالی جهان رخ داد و عواقب شــوم و خانمان ســوز آن 
می تواند به سیاســتگذاران پولی و تخریب گران بورس، 
نهیب بزند تا شــاید از ادامه این هجوم به بازار سرمایه 
دست بردارند و همســو با سیاست اعلام شده از سوی 
عالی ترین مقام کشور مبنی بر حمایت از تولید، پشتیبانی 

و مانع زدایی، گام بردارند.
نمونه هایی از مداخلات دولت ها در بازارهای مالی

دخالــت دولت ها در بازارهای مالــی و ایجاد اخلال در 
فضای ســرمایه گذاری بخش خصوصی، سابقه دیرینه 
ای دارد؛ اما مهمترین دخالــت دولت در بازارهای مالی 
را می توان مربوط به بحران اقتصادی ســال های ۲۰۰۸ 
و ۲۰۰۹ دانســت؛ ماجرا به زمانی برمی گردد که ایالات 
متحده آمریکا با هدف نجات بنگاه های اقتصادی به ویژه 

بنگاه های مالی وارد میدان شد.
در اختیار قرار دادن وام های سنگین در برابر وثیقه ملک 
در نگاه نخســت می توانســت راهکاری برای خروج از 
بحران تلقی شود؛ اما پیش بینی نادرست برای بازگرداندن 
این وام ها در کمتر از یک ســال، ایــالات متحده را در 
بحرانی غیر قابل مهار فرو برد. با این وجود سیاستگذاران 
اقتصاد آمریکا تمرکز خود را از دســت ندادند و با اتخاذ 

تصمیماتی به این بحران پایان دادند.
نوع مداخلات دولت ایالات متحده در جریان بحران مالی 
سال ۲۰۰۸ و ۲۰۰۹ بیشــتر متمرکز بر تعهدات بدهی 
نهادها بود و به طور مستقیم به سهامداران ارتباط نداشت؛ 
به ایــن معنا که دولت با تقویت مالی از ورشکســتگی 
شرکت ها پیشگیری کرد و با اعلام شرایط سختگیرانه ای 
نظیر محدودیت در پرداخت پاداش های مدیریتی یا عدم 
تعدیل نیرو این مبالغ هنگفت را در اختیار بنگاه ها قرار داد.

اقتصادی که می توانست به دلیل بحران مسکن به آسانی 
زمین گیر شود و دست هایش را به نشانه تسلیم بالا ببرد با 
این تدبیر به سمت بهبودی رفت و هنوز هم عنوان قدرت 

نخست اقتصادی دنیا را از دست نداده است.
همزمان با بحران مالی سال ۲۰۰۸ میلادی آمریکا دولت 
روسیه نیز نسبت به توقف معاملات بورس روسیه اقدام 
کرد تا افت شــدید قیمت ســهام گریبان سهامداران را 
نگیرد. یکی دیگر از اقدامات حمایتی مستقیم در بحران 
مالی سال ۲۰۰۸ میلادی، تزریق مستقیم پول از سوی 
خزانه داری کشور انگلستان به بانک سلطنتی اسکاتلند 
بود که از ورشکســتگی و نابودی این بانک پیشگیری 
کرد.از نمونه های دیگر دخالــت دولت در بازار می توان 
به کشور چین اشــاره کرد. در سال های ۲۰۱4 و ۲۰۱۵ 
میلادی، بازار سهام چین پس از ترغیب دولت این کشور 
به حضور مردم با رشد بســیار بالایی روبرو شد؛ اما جو 
مثبت غالب در بازار بیشــتر ناشی از فعالیت های سفته 
بازی بود و ســرمایه گذاری با هدف به حرکت درآوردن 
چرخ های تولید، مغفول مانده بود.به همین دلیل بسیاری 
از ســهام بازار دارای حباب قیمتــی بودند و همین امر 
وضعیت نزولی شدید را به همراه داشت؛ اما دولت چین 
در چنین شرایطی، بازار سرمایه را به حال خود رها نکرد 
و با دستورالعمل های قاطعی از حیثیت بورس خود دفاع 
کرد.از جمله برنامه های دولت چین برای توانمندسازی 
بازار سرمایه شامل مواردی همچون ممنوعیت ۶ ماهه 
فروش سهام توسط سهامداران عمده و مدیرانی که بیش 
از ۵ درصد سهام شرکت را در اختیار داشتند یا ممنوعیت 
فروش استقراضی بود؛ ضمن اینکه مواردی همچون به 
کارگیری سیستم Circuit Breaker ، اعطای وام 
به کارگزاری ها برای خرید ســهام به میزان بیش از 4۲ 
میلیارد دلار که عملًا به خرید سهام توسط دولت، تعبیر 
شد یا حتی اجازه توقف معاملات سهام به حدود نیمی از 

نمادها تا زمان تعادل بازار را در بر می گرفت.

اخباراخبار

آخرین مهلت به 
صادرکنندگان 
افغانستان و عراق

طمع 4۹۸ زمین خوار 
به اراضی دولتی

سازمان توسعه تجارت آخرین مهلت ایفای تعهد صادرکنندگان به عراق و افغانستان را 
اعلام کرد.به گزارش ایسنا، از سال  ۱3۹۷ و همزمان با از سرگیری تحریم های امریکا 
علیــه ایران، دولت برای صادرکنندگان غیرنفتی یــک تعهد ارزی در نظر گرفت تا با 
بازگشت ارز، تامین نیاز وارداتی کشور تضمین شود.با وجود آنکه طبق آمارهای رسمی، 
بخش مهمی از ارز حاصل از صادرات در طول این سال ها به کشور بازگشته اما هنوز 
هستند صادرکنندگانی که در سه سال گذشته بنا به دلایل مختلف نتوانسته اند تعهد خود 
را ایفا کنند و البته بررسی ها نشان می دهد که این افراد به دنبال دور زدن قوانین نبوده 

و نیازی به معرفی شان به مراجع قضایی وجود نداشته است.

فروردین ۱4۰۰ تعداد 4۹۸ مورد رفع تصرف از زمینهای دولتی به مساحت ۲۱3 هکتار 
انجام شد.به گزارش ایســنا، فروردین امسال نیز مثل سالهای گذشته زمین خواران از 
تعطیلات نوروزی اســتفاده کرده و اقدام به تصرف زمینهای دولتی و عمومی کردند. 
از طرف دیگر آمارها نشان می دهد که زمین خواری در مناطق کویری به عنوان یک 
پدیده نوظهور، تثبیت شده است.فرمانده یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن از 
وقوع 4۹۸ مورد تعرض و رفع فوری آنها در زمین هایی به مساحت بیش از ۲۱3 هکتار 
خبر داد و جمع اجرای احکام را 34 مورد به مساحت بیش از ۱3 هکتار و ارزش بیش از 

33۹ میلیارد تومان در فروردین ۱4۰۰ اعلام کرد.

وزیر جهاد کشاورزی:

استانهای مرزی مراقب قاچاق گندم از کشور باشند!
استانهای مرزی مراقب قاچاق گندم از کشور باشند!

وزیر جهادکشاورزی بر لزوم مواظبت استان های مرزی 
برای جلوگیری از خروج گندم به صورت قاچاق از کشور 

تاکید کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر به نقــل از وزارت جهاد 
کشــاورزی، کاظم خاوازی در جلسه ستاد عالی زراعت 
که با حضور مدیران ارشد ستادی و استانی وزارت جهاد 
کشاورزی به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد، تصریح 
کرد: مبنای قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم گندم از 
کشــاورزان، ۵ هزار تومان اســت و همه رؤسای جهاد 
کشاورزی استان ها، بنیاد ملی گندمکاران و سایر مراجع 
ذیربط باید تلاش کنند تا گندم مازاد بر نیاز کشاورزان به 

طور کامل خریداری شود.

وی، نقش بنیاد ملی گندمکاران، مراکز دهســتان ها و 
شهرستان ها و همچنین سازمان مرکزی تعاون روستایی 
را در تشویق کشاورزان به تســریع در فروش گندم به 
دولت، ثبت در سامانه ها و نظارت بر روند خرید تضمینی 
گندم مهم توصیف و تاکید کرد: باید در قالب یک سامانه 
و همچنین شــماره تلفن ملی، امکان طرح مشکلات 
احتمالی گندمکاران برای فروش محصول خود به دولت 
فراهم شود.خاوازی، پایش لحظه ای روند خرید تضمینی 
گندم را ضروری دانست و افزود: همه همکاران در سطح 
دهســتان ها باید این روند را رصد کنند و این اطلاعات 
در سطح استانی و ملی پایش شود تا بتوانیم مشکلات 
کشاورزان را برطرف نمائیم.وی یادآور شد: سال گذشته 
به خاطر تغییر الک گندم، برخی از کشاورزان محصول 

خود را به مراکز فروش تحویل ندادند و بلافاصله توسط 
واسطه ها گندم آنان خریداری شد.

وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: کلیه خریدهای گندم 
که توســط اتحادیه ها، تعاونی ها، کارخانجات ماکارونی، 
کارخانجات انجمن های خوراک دام و طیور و … انجام 
می شود باید در سامانه خرید تضمینی گندم ثبت شود و 
رؤسای سازمان جهاد کشاورزی استان ها لازم است این 

موضوع را پایش کنند.
وی همچنین بر لزوم مواظبت اســتان های مرزی برای 
جلوگیری از خروج گندم به صورت قاچاق از کشور تاکید 
کرد.خاوازی خاطرنشان کرد: در قالب طرح یاوران تولید 
که با استقبال سازمان های جهاد کشاورزی استان ها نیز 
روبرو شد، لازم است محققان و مروجان به طور مستمر 

وضعیت مزارع گندم را رصد کنند تا کاهش تولید اتفاق 
نیفتد.وزیر جهاد کشــاورزی اظهار کرد: همان طور که 
برای تحویل سریع گندم توسط کشاورزان مشوق تعیین 
شد، درصدد هستیم تا برای دست اندرکارانی که در خرید 
گندم سرآمد هستند نیز مشوق هایی در نظر گرفته شود.

وی گفت: پایش و مبارزه به موقع با آفات گیاهی و تغذیه 
مناســب اگر به خوبی انجام شود، ۱۰ تا ۱۵ درصد تولید 

گندم در سال جاری افزایش خواهد یافت.
وزیر جهاد کشــاورزی اذعان کرد: اطلاع رسانی درباره 
وزش بادهای گرم در برخی مناطق و تأثیر آن بر کاهش 
عملکرد مهم اســت و بزودی با وزارت راه و شهرسازی 
در زمینه بهره مندی از اطلاعات هواشناسی تفاهم نامه 

امضا می کنیم تا بتوانیم مزارع را بهتر رصد کنیم.

چــرا عده ای به تازگــی دوباره دلواپس 
شده و با احیای برجام مخالف اند؟ سعی 
می کنم علتش را ساده و مستند به عدد 

و رقم توضیح دهم:
وقتی تحریم نباشیم، روند تجارت مان با 
دنیا عادی است؛ یعنی شما به عنوان یک 
تاجر می توانید هر چه را که نیاز هســت 
از بازار آزاد و رقابتی جهان با »مناســب 

ترین قیمت« بخرید و وارد کنید.
ایران نوشــت:  جعفر محمدی در عصر 
امــا وقتی تحریــم باشــیم، دیگر نمی 
توانید مایحتاج کشور را با مناسب ترین 
قیمت وارد کنید بلکه مجبور می شــوید 
به »ممکن ترین شکل« وارد کنید. اینجا 
دیگر شما نیســتید که بین فروشندگان 
مختلف، بهترین را انتخــاب کنید؛ باید 
ببینید چه کسی حاضر می شود آن را به 
شما بفروشد. تازه آن فروشندگان معدود 
هم، تمایلی ندارند به طور علنی و رسمی 

به شما کالا بفروشند.
اینجاســت که پدیده ای مطرح می شود 
به نــام »دور زدن تحریم هــا«. یعنی 
اگــر تا دیروز مثل آدمیــزاد می رفتید و 
از فروشنده ای مثلًا در آلمان خرید می 
کردید، الان باید از فروشــندگان واسط 

و حتی خریداران واســط استفاده کنید، 
شرکت های صوری در این کشور و آن 
کشور تاســیس کنید و کالای مورد نیاز 
را به عنوان تاجری از لیتوانی بخرید، به 
شــرکت صوری تان در ترکیه بفروشید 
و از آنجا به امارات بفرســتید و نهایتاً از 

طریق لنج به بندرعباس بیاورید.
مجبورید به کلــی آدم خارجی و داخلی 
باج بدهید و گاه ناگزیر شوید اعتماد کنید 
و کل ســرمایه تان را در معرض ریسک 
قــرار دهید. وقتی کالایــی را این گونه 
می خرید، آن کالا از خدمات نصب )در 
تاسیسات صنعتی( و گارانتی هم محروم 

می شود.
خلاصه آن کــه ورود به بازی دور زدن 
تحریــم ها، دیگر کار یــک تاجر عادی 
نیست. کار کســانی هست که به منابع 
ده ها میلیارد دلاری کشــور دسترســی 
دارنــد و می توانند با این پول درشــت، 
ریســک کنند چرا که هزینه این ریسک 
را خودشــان نمی دهند و از کیسه ملت 
مــی رود.برآوردها حاکی اســت در دو 
دولت احمدی نژاد و روحانی، حدود 4۰۰ 
میلیارد دلار صــرف دور زدن تحریم ها 

شده است.

ایــن 4۰۰ میلیــارد دلار بــه جیب چه 
کســانی رفته است؟ به جیب آنها که در 
کار دور زدن تحریم ها هستند و شرکای 
خارجی شــان. بابک زنجانی، فقط نوک 
قله این ماجراســت که قصه اش از پرده 
برون افتاد و خود به حبس رفت. او تنها 
حدود ۲ میلیارد دلار از این 4۰۰ میلیارد 

دلار را به جیب زده بود.
برای تبیین بزرگی این عدد کافی است 
بدانید گران ترین ســازه ای که بشــر 
المللی  بین  ایســتگاه فضایی  ســاخته، 
است که ۱۶۰ میلیارد دلار برای ساخت 
و نگهداری آن در دو دهه هزینه شــده 
اســت و آنقدر این عدد بزرگ است که 
۱۵ کشــور ثروتمند جهان طی سال ها 
آن را تامین کرده اند؛ کل بودجه سالیانه 
مالــزی با آن همه رونــق اقتصادی ۸۰ 
میلیارد دلار است؛ تونل مانش بزرگترین 
پروژه عمرانی تاریخ اروپا که دو کشــور 
فرانســه و بریتانیــا را از زیر دریا به هم 
وصــل می کند و اتومبیــل و کامیون و 
قطــار در آن تردد می کننــد، ۸ میلیارد 
دلار هزینه داشــته اســت و برج خلیفه 
که به عنــوان بلندترین برج کره زمین، 
نماد امارات متحده عربی  اســت، با ۱.۵ 
میلیــارد دلار و اســتادیوم عظیم ومبلی 
انگلیس هم با هزینــه ۱.۲ میلیارد دلار 

ساخته شده است.
بــا این اوصاف، با پولی که از جیب ملت 
ایران صرف دور زدن تحریم ها شــد و 
در واقــع هدر رفت، می شــد بیش از ۲ 
ایستگاه بین المللی فضایی ساخت یا ۵ 
ســال تمام خرج کل مالزی را داد یا ۵۰ 
ابر پروژه در حد تونل مانش اجرا کرد یا  

۲۶۶ برج مانند بلندترین برج دنیا ساخت 
و یا 333 استادیوم در حد و قواره ومبلی 

احداث کرد.
این رقم، آنقدر عجیب و غریب و فضایی 
است که اگر )به فرض( می خواستند به 
همه خانواده های دو دهک پایین جامعه 
که فقیرترین افراد هســتند، نقداً کمک 
کننــد، به هر خانــواده ۵ نفری حدود 3 
میلیارد تومان می رسید؛ آیا با این پول، 
نمی شد یک بار برای همیشه فقرزدایی 

کرد؟
اما قصه این است که دل کندن از چنین 
پول هنگفتی به راحتی میســر نیســت 
خاصه آن که کاســبان تحریم، زندگی 
و نقشــه راه آینده شان را بر همین مبنا 
بسته اند و خرج شــان زیاد شده است. 
اگر اینان با احیــای برجام و لغو تحریم 
ها مخالفت نکنند و هر روز مانعی جدید 

نتراشند جای تعجب است.
بدیهی است که اینان هرگز نمی گویند 
»ما با برجام و لغــو تحریم ها مخالفیم 
چون منافع مان به خطر می افتد« ؛ آنها 
باید ســکه ای ضرب کننــد که خریدار 
داشــته باشــد؛ مثلًا باید پشت مفاهیم 
ارزشی پنهان شــوند و بگویند مذاکرات 
عزت و شــرف ما را از بیــن برد چون 
مذاکره کنندگان ما خائن و نادان هستند، 
انقــلاب را بر باد دادند، خون شــهدا را 
پایمال کردند، آنها خود فروخته اند و ... .

کاسبان تحریم، البته زیرک تر از آنند که 
آفتابی شوند و خود، این شعارها را بدهند؛ 
آنها با پول مفــت و هنگفتی که بناحق 
در اختیار دارند، می توانند سیاستمداران 
و رســانه ها را در اختیار بگیرند. برخی 

از این سیاســیون و رسانه ها، شعارها را  
واقعاً باور مــی کنند و مزدور بی جیره و 
مواجب شان می شوند و  بخش عمده ای 
هم  می خواهند لقمه ای از این ســفره 

برای خود بردارند!
در ایــن میان، برخی مــردم پاکدل که 
واقعاً دلســوز کشــور و انقلاب هستند، 
تحت تاثیــر پمپاژ بی امان تبلیغاتی قرار 
می گیرند و واقعاً فکر می کنند که عزت 
و شرف ما در گرو تقابل با دنیا و پذیرش 
تحریم هاســت و هر که بخواهد گامی 
در جهت لغــو تحریم ها بــردارد، لابد 
دارد وطن فروشــی می کنــد! من این 
افراد خوش نیــت را دعوت می کنم به 
اندیشــیدن درباره این که کاسبان 4۰۰ 

میلیارد دلار چه کسانی هستند؟
البته که برجام ســندی بی نقص نیست 
ولی اگر مسیری بهتر از این بود )در عالم 
واقع نه در تئوری(، چرا همان هایی که 
امروز منتقد برجام اند و ســال ها عهده 
دار مذاکرات هسته ای بودند، آن توافق 
خوبــی را که ادعا می کنند، به دســت 

نیاوردند؟
اصــلًا برجام بد؛ راهــکار آنها برای لغو 
تحریم هایــی که ملت ایــران را خفه 

کرده، چیست؟
البته از جماعتی کــه کارنامه اش پر از 
»نــه« گفتن به مردم اســت بی آن که 
برای آنچــه منع می کنــد، جایگزینی 
معرفــی کند، انتطار نمی رود که در ازای 
نه گفتن به برجام هم جایگزینی داشــته 

باشد.
سَــقِ برخی  را با »نه« برداشته اند، تنها 

بلدند، غُر بزنند و »نه« بگویند!

3 میلیارد تومان به هر خانواده فقیر می رسد 
اگر کاسبان تحریم بگذارند!

چرا این جماعت با احیای برجام مخالف اند؟

یک کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه 
برنامه بزرگ برای احداث ســالانه  اگر 
۱.۲ میلیون واحد نداشــته باشــیم رشد 
قیمت مسکن تا ۲۰ سال آینده ادامه پیدا 
می کند گفت: تصــور اینکه ۲.۶ میلیون 
مســکن خالی داریم و با اعمال مالیات 
وارد بــازار مصرف می شــود، توهمی 
بیش نیست و زمانی می توانیم طرحهای 
مالیاتی بدهیم که ســهم مسکن در سبد 

خانوار به ۸ درصد برسد.
بیــت الله ســتاریان در گفــت و گو با 
ایســنا اظهار کــرد: طــرح راه اندازی 
ســامانه املاک و اســکان از نظر جمع 
آوری اطلاعــات و در اختیار گذاشــتن 
برنامه ریــزان و تحلیل گران، مناســب 
است. خیلی از کشورهای دنیا هم از این 
امکان برخوردارنــد. این داده ها می تواند 
آنالیز بهتر شــرایط بخش مســکن  به 
کمک کند که مفید و قابل تقدیر اســت. 
اما ورود خانه های خالی به بازار مصرف 
هرگز  مالیاتی  جریمه هــای  طریــق  از 

محقق نخواهد شد.
وی افزود: سال ۱3۹۵ مشخص شد که 
حدود ۲.۶ میلیون واحد مســکونی خالی 
در کشــور داریم. از این تعداد تقریبا ۱.۹ 
میلیون واحد، ضریــب خانه های ذخیره 
است که بین ۵ تا ۸ درصد کل واحدهای 
موجود را شامل می شود. هر جای دنیا را 
در نظر بگیرید و مطالعه کنید این مقدار 
خانه خالی را دارنــد. بین ۵ تا ۸ درصد 
واحد خالی از ســکنه از ملزومات جامعه 
اســت؛ زیرا برای هر نــوع جابه جایی و 

فرصت فروش باید باشد و به شدت هم 
متغیر است. حدود ۹۰ درصد اینها دو سه 
بار در ســال با تغییر ســاکن مواجه می 
شوند. یعنی واحد دارای سکنه تبدیل به 
خانه خالی دیگری می شود و خانه خالی، 

پر می شود.
این کارشــناس بــازار مســکن، تعداد 
واحدهای مسکونی خالی کشور را حدود 
۷۰۰ هزار تخمین زد و گفت: بعد از سال 
۱3۹4 که برجام امضا شــد با یک رکود 
طولانی در بخش مسکن مواجه شدیم. 
یکباره تمــام پروژه هایی که بیش از ۷۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی داشتند با شتاب 
و ســرعت به بازار عرضه شدند؛ با این 
تصور که ســال ۱3۹۵ بــا رونق بخش 
مسکن مواجه می شویم. یکدفعه حدود 
۷۰۰ هزار واحد در سال ۱3۹۵ وارد بازار 
شــد که تا پایان سال ۱3۹۶ همه اش به 
فروش رسید. لذا معتقدم هم اکنون ۲.۶ 

میلیون واحد خالی نداریم.

ستاریان با بیان اینکه حل مشکلات بازار 
مســکن از طریق خانه های خالی، جنبه 
تبلیغاتــی و فرافکنــی دارد گفت: وقتی 
بیــان می کنند تعداد خانوارهــا با تعداد 
واحدهای مسکونی، مساوی است یعنی 
واحد خالی نداریم. بــا این جمله داریم 
این حرف را می زنیم که در ســبد خانوار 
ما سهم مســکن ۱۰ تا ۱۵ درصد شده، 
رشد حاشیه نشینی و اسکان غیررسمی 
به صفر رســیده و سهم مسکن در سبد 
خانوار به ۸ درصد رســیده اســت. یعنی 

یک کارمنــد با 4۵ دقیقه کار روزانه می 
تواند اجاره خانه اش را بپردازد. حاشــیه 
شــهرها نیز تا یک ســال دیگر تخلیه 
می شود. سوال این است که کدام یک از 
این اتفاقات در کشور ایران افتاده که ما 

مدعی هستیم خانه خالی داریم؟
وی تصریــح کرد: از طــرف دیگر این 
صحبت را مطرح می کننــد که ما خانه 
خالی داریم ولی احتکار شــده؛ در حالی 
که صرف نظر کردن از اجاره غیرممکن 
است. اگر کشور چنان توسعه پیدا کرده 
که ســهم مسکن در ســبد خانوار به ۸ 
درصد رسیده یعنی اجاره بها آنقدر نازل 
شــده که پول اجاره بــرای صاحب خانه 
ارزشی ندارد. مثلا اجاره یک آپارتمان از 
ماهیانه 4 میلیون تومان به یک هشــتم 
برسد و ۵۰۰ هزار تومان شود. این اتفاق 
که نیفتاده پس از نظر اقتصادی منطقی 
نیســت که صاحبخانه واحدش را خالی 
بگــذارد؛ مگر اینکه عقلش را از دســت 

داده باشد!
ستاریان با بیان اینکه ممکن است 4۰ تا 
۵۰ هزار واحد مســکونی با طرح مالیات 
بر خانه های خالی وارد بازار شــود گفت: 
واحدهای خالــی عمدتا از نوع لوکس یا 
ویلا هستند. کســانی که از اجاره خانه 
خود صرف نظر می کنند آنقدر پول دارند 
که مالیات دولت را هم می پردازند، پس 
باز هم شما به هدف خود برای ورود این 
خانه هــا به بازار نخواهید رســید. با این 
خیال که بین ۲ تا ۲.۶ میلیون خانه خالی 
داریم خودمان را فریب ندهیم. شکست 

این ایده را هشت ماه دیگر در مقام اجرا 
خواهیم دید.

وی تاکید کرد: حداقل تا ۲۰ سال آینده 
بازار مسکن با مقدار رشد کنونی حرکت 
می کنــد مگر اینکه یــک طرح بزرگ 
برای آن بنویسیم. برنامه را بر تولید ۱.۲ 
میلیون واحد مســکونی قرار دهیم و از 
آن حمایت کنیم. وقتی ســهم مســکن 
در ســبد خانوار کاهش پیدا کرد و رشد 
قیمتش صفر شد آن موقع برمی گردیم 
بــه طرحهایی مثل اینکه 4۰ تا ۵۰ هزار 
واحد خالی را چگونه ســاماندهی کنیم. 
هم اکنون با توجه به اینکه چنین چشم 
انداز و برنامه ای نداریم درباره واحدهای 
خالی بحث می کنیم. بعد می فهمیم که 
آنچه در موردش صحبت می کنیم توهم 

و سرابی بیش نیست.
این کارشــناس بازار مسکن با طرح این 
سوال که واحدهای خالی، کمک مالیاتی 
خواهــد بود، اظهار کــرد: در هیچ جای 
دنیا مالیات خانه های خالی را به عنوان 
درآمــد مالیاتی در نظر نمی گیرند؛ چون 
مقدارش چندان زیاد نیست. آنجا مشکل 
مســکن حل شــده و دولت طرحهای 
مالیاتی را می گــذارد تا صاحب خانه از 
ترس مالیات، واحد خود را وارد بازار کند. 
پیش نیاز چنین طرحهایی آن اســت که 
به اندازه نیاز جامعه، مســکن تولید کنید 
و جلوی احتــکار آن را بگیرید. در حالی 
که ما هنوز با کســری مسکن در بخش 

تقاضای واقعی مواجهیم.
به گفته ســتاریان، هم اکنون حدود ۱۲ 

میلیون نفر یعنی حدود 4 میلیون خانوار 
در حاشــیه شــهرها زندگی می کنند. 
کسری مسکن باعث حاشیه نشینی شده 
اســت. پس ما آنقدر مســکن در اختیار 
نداریم که بخواهیــم وارد بازار مصرف 

کنیم.
بنابراین گــزارش، ثبت اطلاعات ملکی 
و ســکونتی خانوارها در سامانه املاک 
amlak.mrud. و اسکان به نشانی 
ir از روز پنجشــنبه )۱۹ فروردین( آغاز 
شده اســت. کلیه سرپرستان خانوار اعم 
از شهری و روستایی، مالک و مستاجر و 
تمامی مالکین واحدهای مسکونی مکلف 
هســتند که اطلاعات محل ســکونت 
)اقامتــگاه( و املاک تحت مالکیت خود 
تعاونی  وکالتی،  رسمی،  مالکیت های  )با 
شهری و روستایی( را ظرف مدت دو ماه 
از تاریخ ۱۹ فروردین ۱4۰۰ در ســامانه 

املاک و اسکان درج کنند.
در مرحلــه اول زمان بنــدی مراجعه به 
ســامانه ملی املاک و اسکان بر اساس 
آخریــن رقم کد ملی سرپرســت خانوار 
اســت اما از ۱۰ اردیبهشت تا ۱۹ خرداد 
تمامی کدهای ملی قابلیت ثبت نام دارد. 
از روز ۱۹ فروردیــن تا ۹ اردیبهشــت 
افرادی کــه آخرین رقم کــد ملی آنها 
بــه ترتیــب ۹، ۸، ۷، ۶، ۵، 4، 3، ۲، ۱ 
و صفر اســت به ترتیب هرکدام دو روز 
فرصت نام نویسی دارند. سپس همانطور 
که گفته شــد از روز ۱۰ اردیبهشــت تا 
۱۹ خردادمــاه تمامی افــراد می توانند 

اطلاعات ملکی خود را ثبت کنند.

تا ۲۰ سال آینده مشکل مسکن داریم
کارشناس مسکن:



گزارش

جشــنواره فیلم کن برای جبران غیبت سال گذشته، چه در 
چنته دارد؟ در سالی که تولیدات سینمایی به حداقل رسیده، 

دست به دامن کدام فیلمسازان نامدار خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، تابستان امسال جشنواره 
فیلم کن، مهمترین رویداد ســینمایی جهان، برگزار خواهد 
شد. کن از جمله جشــنواره هایی بود که با آغاز همه گیری 
کرونا تعطیل شــد و حالا پس از یک دوره غیبت احتمالا 

حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت.
کدام فیلم ها به کن می روند و کدام چهره ها؟

تا اینجای کار مشخص است که در افتتاحیه کن فیلمی از 
لوییس کاراکس بــا عنوان »آنت« روی پرده خواهد رفت. 
درامی با بازی ستاره هایی چون آدام درایور و ماریون کوتیار 

انتخابی خوب برای شروعی طوفانی است.
گرچه هنوز به صورت رســمی فهرست فیلم های حاضر در 
کن منتشر نشده است اما فیلم »گزارش فرانسوی« ساخته 
وس اندرســون از گزینه های قطعی حضــور در این دوره 
از جشنواره اســت. در این کمدی  درام پرستاره فرانسیس 
مک دورمند،لئا ســیدو، تیموتی شــلمی و بنتسیو دل تورو،  

نقش آفرینی کرده اند.
»رقابت رســمی« با بازی پنه لوپه کروز و آنتونیو باندراس 
دیگر فیلمی اســت که به احتمال قریــب به یقین به کن 
می رود. این اثر کمدی ســاخته گاستون دوپرات و ماریانو 

کوهن، دو فیلمساز آرژانتینی است.
در این میان فیلم هایی که ســال گذشــته سودای حضور 
در کن را داشــتند و تا امروز روی پــرده ای نرفته اند نیز از 
گزینه های مطرح هستند. »سه طبقه« اثر نانی مورتی یکی 

از این فیلم ها است.
روبن استلوند با فیلم  جدیدش »مثلث ناراحتی« هم احتمالا 

کن را به عنوان سکوی پرتاب انتخاب کرده  است.
ژاک اودیــار هــم فیلم »پاریس، منطقــه ۱3« را دارد که 

اقتباسی از رمان »کشتن و مردن« است.
اصغر فرهادی هم به کن می رود؟

اصغر فرهادی فیلمساز برنده ۲ جایزه اسکار، برای نخستین 
نمایش چند فیلم اخیرش جشــنواره کــن را انتخاب کرده 
اســت و این بار هم انتظار می رود که بــا »قهرمان« پا به 

این میدان بگذارد.
مثل همیشــه کســی چیزی از داســتان فیلم نمی داند اما 
می دانیم که چهره هایی چون امیر جدیدی و محسن تنابنده 

در آن جلوی دوربین رفته اند.
زمان اعلام رسمی فیلم های جشنواره

برای پی بردن به فهرســت رسمی فیلم های جشنواره کن 
باید تا روز پنجشــنبه ششــم خرداد )۲۷ مــی( صبر کرد. 
آن طور که امانوئل مکرون وعده داده اســت، در نیمه های 
مــاه  می در برخی اماکن فرهنگی به روی مردم باز خواهد 
شد و مسئولان کن نیز با امیدواری به بهبود شرایط امیدوار 
هستند که این بار جشنواره  را با شکوه هر چه تمام تر برگزار 

کنند.
ایــن امیدواری بر موضوعات بســیاری از جمله ســرعت 
واکسن زدن در فرانسه اســتوار است. بر اساس آماری که 
بلومبرگ منتشــر کرده است، تا ۲۲ آوریل چیزی حدود ۲۰ 
درصد جمعیت این کشور حداقل یک دوز از واکسن کرونا 

را تزریق کرده اند.
در این دوره از جشنواره فیلم کن اسپایک لی ریاست هیات 

داوری را برعهده دارد

یک فعال سیاســی اصلاح طلــب گفت:جریان 
اصولگرایی به دلیل دالان باز شــورای نگهبان 
همیشــه خــودش را در قد و قامت ریاســت 
جمهوری می بیننــد در صورتی که این دالان 

برای اصلاح طلبان بسته است!
محمدعلی ابطحی، در تحلیل شــرایط کشــور 
در آســتانه انتخابات خردادماه و در پاســخ به 
این ســوال که در حال شــاهد تعدد کاندیدا در 
جریان اصولگرا و گرم شــدن فضای انتخاباتی 
هستیم که اصلاح طلبان هنوز در حال بررسی 
سازوکارها هستند و بدنه جریان را در بلاتکلیفی 
نگه داشــته اند،  دلیل این مسأله چیست، گفت: 
ریاست جمهوری  انتخابات  دوره  ســیزدهمین 
در حال حاضر بــه یک پدیده عجیب و  غریب 
تیدبل شده است؛  هیچ گاه سابقه نداشته است در 
ماه اردیبهشــتی که منتهی به انتخابات ریاست 
جمهوری است  مشخص نباشد کاندیدای اصلی 
چه کسانی هستند، چه احزابی از آن ها حمایت 
می کنند و ستادهای شان کجا قرار دارد. معتقدم 
ســردرگمی احزاب و تصمیم گیران از یک سو 
و بی اعتنایی مردم نســبت بــه اینکه به احزاب 
فشار نمی آورند از سوی دیگر، منجر به بروز این 

اتفاقات شده است.

وی ادامــه داد: هنگامــی که مردم نســبت به 
انتخابات بی اعتنا شوند، مطالبات از کاندیدا هم 
بسیار ضعیف می شود، حماسه آفرینی و پشتوانه 
جامعه از هیچ نامزدی مطرح نمی شود؛ بنابراین 
هرکسی هم که بیاید استقبالی از او نخواهد شد؛ 
از همین رو هر فردی که در انتخابات حاضر شود 

فکر  می کند کاندیدای خوبی است. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطر نشان کرد: 
جریان  اصولگرایی، بحران شورای نگهبان و رد 
صلاحیت را ندارند و به همین دلیل افراد مختلف 
کاندیدا می شــوند، اما این امر در اصلاح طلبان  
متفاوت اســت و  چون باید از این دالان تنگ 
شــورای نگهبان بگذرند، بسیار مراقب هستند 

افرادی را بیاورد که از این مسیر عبور کنند.
وی تاکیــد کرد: حضور اصلاح طلبان همیشــه 
هنگامی معنا داشــته است که در جامعه شور و 
حماســه  وجود دارد اما امروز  آن شور و حماسه 
در جامعه اتفاق نیفتاده زیرا نه شخص و نه شعار 

کاریزماتیکی در حال حاضر وجود ندارد. 
ابطحی با تاکید بر اینکه در ســابقه ذهنی مردم 
اینگونه نقش بســته اســت که رئیس جمهور 
نمی توانــد کاری انجــام دهد، اظهار داشــت: 
روســای جمهور مختلف هر چــه قول در عالم 

وجود دارد داده اند؛ حال بعضیهاشــان نخواستند 
و یا نتوانستند به آنچه قول دادند عمل کنند؛ لذا 
این جایگاه دیگر برای مردم پراهمیت نیست و 
بایــد بگویم هنگامی که این اتفاق بیفتد، ایجاد 
اقبال از ســوی اصلاح طلبان برای حضور مردم 
کار دشــواری اســت؛ به همین دلیل است که 
اصولگرایان با آرامش بیشــتری پیش می روند. 
با این حال من نسبت به کاندیدایی که اصلاح 

طلبان معرفی می کنند بدبین نیستم.
این چهره اصلاح طلب، پدیده انتخابات ۱4۰۰ 
می شــود؟ /ابطحی: دالان شــورای نگهبان 
برای اصلاح طلبان بســته و برای اصولگرایان 
باز اســتوی ادامه داد: مجموع نمای فعلی نشان 
می دهد نخســت، اســتقبالی از انتخابات وجود 
ندارد، ســپس احزاب اصولگرا بــه دلیل دالان 
باز شورای نگهبان همه شان حس خود ریاست 
جمهور پنــداری دارند و خودشــان را در قد و 
قامت کاندیدای ریاســت جمهوری می بینند اما 
اصلاح طلبان دالان را تنگ مشاهده می کنند و 
بــا احتیاط جلو می روند؛ بنابراین اگر این عوامل 
را در کنــار هم قرار دهیــم، فضای  فعلی را به 

وجود می آورد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به سوالی 
دیگــر مبنی بر این که احتمال عدم پرداختن به 
ضرورت رفع تحریم ها و ادامه مذاکرات برجامی 
در یک دولت تندرو چقدر می تواند به ضرر مردم 
و کشور باشد، اظهار داشــت: مسئله مذاکرات 
و سیاست خارجی، پاشــنه آشیل این انتخابات 
شده است؛ متاسفانه سیاست خارجی بخشی از 
سیاست داخلی ایران شده و به همین دلیل بسیار 

تعیین کننده است.
وی تاکید کرد: در ذهنیــت جامعه حداقل این 
وجود دارد که معیشــت مردمی که زیر فشــار 

هستند، با این مذاکره بی ارتباط نیست.
ابطحی خاطر نشــان کرد: شاید مذاکرات برگ 
برنده ای است که برای انتخابات آینده در دست 

اصلاح طلبان باشد چرا که هیچ وقت با مذاکرات 
مخالفتــی نداشــتند و تشــویق می کردند؛ در 
برابرشان جبهه اصولگرایان قرار دارند که حتی 
غیر تندروهای شان  هم در این ماجرا دچار یک 
بحرانی هستند، چرا که اگر از مذاکرات حمایت 
کنند این لشــکری که ۱۰ ســال است آن ها را 
علیه مذاکرات بســیج می کنند و بدنه رای شان 
را تشکیل می دهند را از خودشان دور می کنند و 

ریزش رأی برای شان خواهد داشت.
وی ادامــه داد: اصولگرایــان اگــر همچــون 
صداوســیما علیه مذاکرات وارد عمل شــوند، 
نتیجه اش این خواهد بود که مردم، حس ترس  
وحشتی که نسبت به معیشتشان دارند را به آن ها 
نسبت می دهند و این برای آن ها به بحران بدل 

خواهد شد.  
احتمــال  پایــان در خصــوص  در  ابطحــی 
کاندیداتوری سیدمصطفی تاجزاده برای انتخابات 
ریاست جمهوری گفت: حضور آقای تاجزاده را در 
انتخابات ریاست جمهوری بسیار مثبت می دانم 
و باید از ایشــان تقدیر کرد که در این شــرایط 
کاندیدای ریاست جمهوری شده است. ای کاش 
مشکلی در راه رقابت برای ایشان به وجود نیاید 
و شــورای نگهبان و نهادهای و نظارتی مانعی 

نباشند.
وی افزود: حضور شخصی مثل تاجزاده می تواند 
انتخابات را جدی کند و یک فضای جدیدی را 
در تصمیم گیری مردم برای شرکت در انتخابات 
به وجود بیــاورد.وی ادامــه داد: معتقدم آقای 
تاجــزاده می تواند به پدیده انتخابات کمک کند 
و مشارکت را بالا ببرد. مصطفی تاجزاده که در 
درون جبهه اصلاح طلبان است، سقف مطالبات 
را مطرح می کند و در مقابلش کســانی هستند 
که کف مطالبات را مطرح می کنند؛ معتقدم این 
بهترین شرایط است که مردم بین سقف و کف، 
بخشی اش را که می خواهند نماینده داشته باشد 

را انتخاب کنند.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

هوادار واقعی!
انتشــار ویدئویی جنجالی از آزار یک کودک طرفدار باشگاه اســتقلال که با واکنش گسترده فعالان ورزشی و اجتماعی 

همراه شد، سوژه کارتونی از حمید سحری شد.

تحلیل رئیس دفتر خاتمی از انتخابات ریاست جمهوری و حضور نامزدهای جدید

دالان شورای نگهبان برای اصلاح طلبان بسته و برای اصولگرایان باز است

اصغر فرهادی و دیگر ستاره ها در راه جشنواره فیلم کن
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خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

هیچ خرید و فروشی در بازار انجام نمی شود

پیش بینی فعالان صنفی از آینده بازار خودرو چیست؟
فروردین ۱4۰۰ را باید ماه سیاه اصناف دانست، 
ماهی که تعطیلات اجبــاری کرونای بلافاصله 
پس از اتمام نوروز، ســبب ضــرر و زیان های 

فراوان کاسبان شده است.
یکــی از بازارهایــی که از تعطیــلات کرونایی 
بیشترین تاثیر را پذیرفته، بازار خودرو بوده است. 
بازاری که حداقل از نیمه دوم سال ۹۹ به شکل 
حیرت انگیزی وارد دوره رکود عمیقی شــده که 
تعطیلات نوروزی و اجباری کرونایی بر عمق آن 

بیش از پیش اضافه کرده است.
در تعطیلات اجباری کرونایی، تمام نمایشگاه های 
خودرو مجبور به بســتن واحدهای صنفی خود 
شــدند و حتی اگر فعالیت نصف و نیمه ای هم 
داشــتند، تحت تاثیر نبود مشــتری نتواستند به 

درآمدی دست یابند.
در روزهای نخست فروردین ۱4۰۰ قیمت خودرو 
در بــازار مجازی روند صعودی طی کرد و بعد از 
۱4 فروردین مــاه و فقط برای چند روز، فعالیت 
نمایشگاه داران توانســت از شدت قیمت های 
تعیین شــده از ســوی دلالان و مالکان در این 
بازار بکاهد. هرچند اظهارات رییس شورای رقابت 
مبنی بر افزایش قیمت خودرو، سبب واکنش های 

بازار، مردم و مسوولان به این مساله شد.
فرود و نزول قیمت ها در بازار خودرو

واکنش ها آنچنان شدید و منفی بود که شورای 
رقابت از مبحث قیمت گذاری خودرو به صورت 
آشکار عقب نشینی کرد به طوری که رضا شیوا، 
رییس شورای رقابت در آخرین موضع گیری خود 
اعلام کرد: »این شورا برای دستورالعمل ۶ ماهه 
قیمتی خودرو تصمیمی نگرفته است، از این رو 

جای نگرانی نیست.«
البته کاهش نرخ ارز و برگشت دلار به کانال ۲3 
هزار تومان نیز یکی دیگر از دلایل عقب نشینی 

خودروها از قیمت های بالا بود .
در کنار آن باید به تاثیر مسائل و تحولات سیاست 
خارجی و افزایش امیدواری به نتایج نشست ها 
و مذاکرات ویــن، افزایش احتمال آزادســازی 

پول های بلوکه شــده ایران در سایر کشورها و 
کاهش سفته بازی در بازار ارز نیز اشاره کرد.

بررسی ها نشــان می دهد ، قیمت خودروهای 
داخلی در فروردین ۱4۰۰ افزایش یافته که نشان 
دهنده بازدهی مثبت این بازار است. بازار خودرو 
با توجه به تعداد اندک معاملات به دلیل تعطیلات 
نوروزی و شــیوع دوباره کرونا بار دیگر عرصه را 

برای فعالیت واسطه گران و دلالان فراهم کرد. 
کاهش تقاضای کاذب در بازار خودرو

به گفتــه ســعید موتمنــی، رییــس اتحادیه 
نمایشــگاه داران خودروی تهــران، در فروردین 
،تقاضای کاذب به کمترین میزان خود رســید و 

فقط خریداران واقعی دست به معامله زدند.
وی بر این باور اســت که در این شرایط جاذبه 
بازار خودرو برای دلالان و واســطه ها به میزان 
چشمگیری کاهش یافت و سبب شد تا این بازار 
را محل مناسبی برای سرمایه گذاری و سودآوری 
ندانند در سایه همین مساله تعداد زیادی از آنها از 

این بازار خداحافظی کردند.
از ابتدای ســال ۱4۰۰ بازار رسمی خودرو به جز 
روزهای انگشــت شــمار، تعطیل بوده  و هیچ 
معامله ای در آن انجام نشده البته در کنار آن بازار 
مجازی خرید و فــروش در فضای مجازی داغ 
بوده به طوری که هر روز بر تعداد آگهی فروش 
خودروهای صفر کیلومتــر مدل های ۹۸، ۹۹ و 

۱4۰۰ در این بازار غیررسمی افزوده شده است.
به اعتقاد رییــس اتحادیه نمایشــگاه داران در 
روزهای آینــده، اگر نرخ ارز به هــر دلیل روند 
کاهشــی در پیش بگیرد یا عرضه خودروسازان 
افزایش یابــد، می توان انتظار داشــت که نرخ 

خودرو کاهش بیشتری یابد.
بازار مجازی خودرو مورد تایید اتحادیه نیست

نایب رییس اتحادیه نمایشــگاه داران نیز بر این 
باور است: هیچ معامله ای انجام نمی شود و تمام 

اعضای این صنف تعطیل هستند.
نعمت الله کاشانی نسب درباره قیمت های اعلام 
شده برای خودروها در دنیای مجازی توضیح داد: 

به هیچ عنوان قیمت های اعلام شده در فضای 
مجازی مورد قبول اعضای اتحادیه و این صنف 

نیست و این قیمت ها را تایید نمی کنیم.
وی خطاب به شهروندان گفت: شهروندان بهتر 
اســت از دنیای مجازی خودروی مورد نیاز خود 
را خریداری نکنند زیرا این بازار اصلا مورد تایید 
اعضای اتحادیه نیست و در صورت بروز مشکل 

نمی توانیم به خریداران کمکی ارائه کنیم.
وی تصریــح کرد: هیچ اطلاع دقیقــی از روند 
فعالیــت و نحوه خرید و فــروش  و تعیین نرخ 
خودرو در دنیای مجازی وجود ندارد و مورد تایید 

ما نیست.
ضرر و زیان نمایشگاه داران تحت تاثیر تعطیلات 

اجباری
کاشانی نســب درباره خسارت و ضرر تعطیلات 
اجباری کرونایی بر اعضای این صنف اظهار کرد: 
تعدادی از همکاران مــا در واحدهای اجاره ای 
نمایشگاه دایر کرده اند که با وجود این تعطیلات 
ناچار به پرداخت اجاره ،مالیات و بیمه هستند در 
حالی که کار نکرده اند تا بتوانند قادر به پرداخت 

این هزینه ها باشند.
وی ادامــه داد: با توجه به تعطیلی اتحادیه هنوز 
اطلاعــی از وضعیت اعضا نداریم اما پیش بینی 
می کنیم اگر این شرایط ادامه یابد و اعضا درآمد 
نداشته باشــند، همانند سال گذشته شاهد تغییر 
شــغل و درخواست ابطال پروانه و جواز کسب از 

سوی تعدادی از همکاران خود باشیم.
پیش بینی روزهای آینده بازار خودرو

کاشــانی نســب درباره وضعیت این بــازار در 
روزهای آینــده گفت: هیچ پیش بینی دقیقی از 
روزهای آینده این صنــف و قیمت خودرو نمی 
توان داشــت البته قیمت ها در این بازار به نرخ 
ارز وابسته اســت اما با توجه به تعطیلی اصناف 
هرگونه پیش بینی درباره وضعیت بازار و قیمت 
 خودرو در روزهای آینده، کار اشتباهی محسوب 

می شود.
وی تاکید کرد: هیچ معامله ای در این شــرایط 

انجام نمی شود و همه در انتظار بازگشایی اصناف 
و رونق بازار هستیم.

افزایش تولیــد و بالارفتن تیراژ شــرکت های 
خودروساز داخلی می تواند منجر به کوتاه کردن 

دست دلالان و واسطه ها می شود 
بازار خودرو در ماه های آتی

بازار خودرو ســال ۱4۰۰ را امیــد به دور جدید 
نشست ها و مذاکرات بین المللی آغاز کرد و نه 
تنها خریداران، بلکه شــرکت های خودروسازی 
و قطعه ســازان چشم انتظار نتایج این مذاکرات 
هستند چرا که در سایه به نتیجه رسیدن برجام 
تحریم ها لغو خواهد شد و حداقل واردات قطعات 
و ... با سهولت بیشتری امکان پذیر خواهد شد و 
در نتیجه هزینه های تولید نسبت به سال های 
گذشــته می توان کاهش چشمگیری یابد و در 
سایه به نتیجه رسیدن مذاکرات، احتمال بازگشت 
خودروسازان خارجی نیز به کشور بیش از پیش 
می شود و در نتیجه قیمت تمام شده تولید کاهش 
می یابد و قیمت خودرو برای مصرف کننده نهایی 

منصفانه تر خواهد شد.
با این حســاب می توان به افزایش میزان تولید 
خودرو در اردیبهشت ۱4۰۰ و ماه های آتی امیدوار 
بود و بدین ترتیــب عرضه افزایش می یابد و از 

صف های خریداران کاسته خواهد شد .
افزایش تولیــد و بالارفتن تیراژ شــرکت های 
خودروساز داخلی می تواند منجر به کوتاه کردن 
دست دلالان و واسطه ها در این بازار شود زیرا 
پــس از مدتی تعادل میان عرضه و تقاضا برقرار 
خواهد شــد و خودرو از کالایی ســرمایه ایی به 
جایگاه اصلی خود یعنی کالایی مصرفی بازخواهد 
گشــت و بدین صورت جاذبه این بــازار برای 

سودجویان از بین می رود .
با ایــن روند می توان به نزدیک شــدن قیمت 
حاشــیه بازار به نرخ های کارخانه ای نیز امیدوار 
بود.اگر همه این موارد اتفاق بیافتد، می توان به 
کاهش قیمت خودرو در هفته ها و ماه  های آینده 

امیدوار بود .

چین فیلم تحریم شده وودی آلن را اکران می کند
مهر نوشــت: در حالی که سینماهای آمریکا از اکران فیلم »یک روز 
بارانی در نیویورک« ســاخته وودی آلن خودداری کردند، چین قصد 

نمایش فیلم را دارد.
مقامات چینی که معمولا برای انتخاب فیلم های خارجی حساســیت 
زیادی به خرج می دهند، فیلم تحریم شــده وودی آلن را از این امر 

دانستند. مستثنی 
در حالی کــه چین فیلمی چــون »ســرزمین آوارگان« را به دلیل 
اظهارنظرهــای کارگــردان آن از نمایش در این ســرزمین محروم 
کرده اســت، فیلم »یک روز بارانــی در نیویورک« وودی آلن اجازه 

اکران در بزرگ ترین بازار ســینمایی جهان را به دست آورده است.
گرچه پیشــتر فیلم های »نیمه شــب در پاریس« و »به سوی رم با 

عشــق« وودی آلن در جشنواره بین المللی فیلم شــانگهای به نمایش درآمده است، اما »یک روز بارانی در نیویورک« 
اولین فیلم آلن خواهد بود که امکان اکران ســینمایی کامل در این کشــور را کسب می کند. 

به این ترتیب چین سومین کشور بزرگی خواهد بود که این فیلم وودی آلن را به نمایش درمی آورد. این در حالی است 
که نمایش سریال مستند »آلن در برابر فارو« که بار دیگر ادعاهای قدیمی دختر خوانده آلن را علیه وی مطرح ساخت 

و به تازگی از شــبکه اچ بی او منتشر شــد، بار دیگر این کارگردان کهنه کار را در مظان اتهام قرار داد.
فیلم »یک روز بارانی در نیویورک« در ســال ۲۰۱۷ ساخته شد و با ادعاهای دختر خوانده آلن بلافاصله بازیگران فیلم 
از حضور در آن ابراز تاســف کردند و گریفین نیومن، بازیگر فیلم، دســتمزدش را به خیریه بخشید. دیگر بازیگران فیلم 

شامل تیموتی شالامه، ســلنا گومز و ربکا هال نیز همین کار را انجام دادند.
وضعیت »یک روز بارانی ...« در تابســتان ۲۰۱۸ پیچیده تر شــد و آمازون با متوقف کردن قراردادش با وودی آلن از 
اکران آن خودداری کرد. در نهایت ســال ۲۰۱۹ وودی آلن از این کمپانی برای این قرارداد ۶۸ میلیون دلاری شکایت 

کرد و در نهایت با توافق با آن، حقوق توزیع فیلم را به دســت آورد.
با این حال فیلم هرگز اکران گســترده ای در آمریکا نشــد و پس از نمایشــی کوتاه مدت در چند سینما راهی سرویس 
آنلاین نمایش شــد. این فیلم که با بودجه ۲4 میلیون دلاری ســاخته شــد در نهایت فروشی ۲۲ میلیون دلاری را در 
بازارهای اروپا، آمریکای لاتین و آســیا تجربه کرد. آخرین جایی که فیلم اکران شــد، لهستان در تابستان ۲۰۱۹ بود و 

پس از آن شروع پاندمی موجب توقف اکران شد.

انتقال اشیا و مواد فرهنگی از مؤسسه ایران شناسی بریتانیا به موزه ملی
گردشــگری  میراث فرهنگی،  وزیر 
مجموعه  گفــت:  صنایع دســتی  و 
اشــیا و مواد فرهنگی از مؤسســه 
تهران،  در  بریتانیــا  ایران شناســی 
بعــد از نیم قرن به موزه ملی ایران 

منتقل شد.
به گزارش روز شنبه گروه فرهنگی 
ایرنــا از میراث آریــا، علــی اصغر 
مؤسسه  داشــت:  اظهار  مونســان 
تهران  در  بریتانیــا  ایران شناســی 
اســتقرارهای   در گذشــته محــل 
و  باستان شناســی  گروه هــای 

ایران شناســان بریتانیایــی بود که 
برای مطالعه، بازدید، بررســی های 
میدانی و کاوش باستان شناســی به 

ایران می آمدند.
او افــزود: گروه هــای بریتانیایی در 
 ( دهــه ۱۹۶۰ و ۱۹۷۰ میــلادی 
دهــه 4۰ و ۵۰ خورشــیدی( برخی 
برای  را  اشــیا و مــواد فرهنگــی 
تکمیل طراحی و عکاســی به منظور 
آماده ســازی برای انتشــار به محل 
استقرار خود در مؤسسه ایران شناسی 
در قلهک منتقل می کردند. با  وقوع 

انقلاب اسلامی بخشی از این آثار و 
پروژه هــا به صورت نیمه کاره در آن 
محل باقی  ماند.این آثار شامل مواد 
نوشــیجان تپه  محوطه  از  فرهنگی 
)اســتان همدان، سگزآباد )قروین ( 
)اســتان  باباجان تپه  البرز،  خوروین 
فارس(  )استان  پاســارگاد  همدان(، 
)استان  هفتوان تپه  ملایر،  بررســی 
و  جانوری  بقایای  آذربایجان غربی(، 
قطعات شکسته سفال )بانک سفال( 
از محوطه های گوناگون ایران است.

وی خاطرنشان کرد: این آثار حاصل 

بررسی ها و کاوش های پژوهشگران 
ایران شناسی  به موسســه  وابســته 
بریتانیا در ایــران در دهه ۱۹۶۰ و 
۱۹۷۰ میلادی اســت که در مناطق 
مختلــف ایــران پژوهــش میدانی 

داشتند. باستان شناسی 
 در بین این مجموعه بیش از  ۱۰۰ 
اشــیای موزه ای وجود دارد که  اثر 
شــمار مواد فرهنگــی آن بیش از 
۱۰هزار یافته است. یافته ها از جنس 
ابزار سنگی، سفالی، استخوانی، آجر 
و... اســت که مستندنگاری این آثار 

در دســتور کار موزه ملی ایران قرار 
دارد.

دکتــر مونســان افــزود: اهمیــت 
ایــن یافته هــا در ایــن اســت که 
حاصــل بررســی و کاوش علمــی 
بســیاری  از  باستان شناســی 
محوطه های مهم کشــور هســتند. 
امیدواریــم در آینــده ای نزدیــک 
با همکاری موزه و مؤسسه،  بتوانیم 
این مجموعه ارزشــمند را منتشر و 
نمایشــگاهی در ایــن خصوص در 

موزه ملی ایران برگزار کنیم.


